
 
 
  
 
 
 

     INFORMATOR  
    Parafii Ewangelicko-Augsburskiej Świętej Trójcy  
    w Warszawie 

                                                      
                             
                                                        
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
                                                      

Nr 4(119)2023 

 
 

ŚWIĘTO REFORMACJI 2023 

W numerze m.in.: 

- relacja z XIII Zgromadzenia 
Ogólnego Światowej Federacji 
Luterańskiej 

- refleksje wolontariuszy 
obsługujących Zgromadzenie  

- o wakacyjnym wypoczynku 
dzieci i młodzieży 

- relacja z Ogólnopolskiego 
Forum Kobiet Luterańskich 

- o spotkaniu kobiet z Polski 
Czech i Niemiec w Pstrążnej 

- o dyżurach w kościele 

- o projekcie „Kotwice Pamięci” 

 

 

 

 

 

 
 
  
 
 
 

     INFORMATOR  
    Parafii Ewangelicko-Augsburskiej Świętej Trójcy  
    w Warszawie 

                                                      
                             
                                                        
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
                                                      

Nr 4(119)2023 

 
 

ŚWIĘTO REFORMACJI 2023 

W numerze m.in.: 

- relacja z XIII Zgromadzenia 
Ogólnego Światowej Federacji 
Luterańskiej 

- refleksje wolontariuszy 
obsługujących Zgromadzenie  

- o wakacyjnym wypoczynku 
dzieci i młodzieży 

- relacja z Ogólnopolskiego 
Forum Kobiet Luterańskich 

- o spotkaniu kobiet z Polski 
Czech i Niemiec w Pstrążnej 

- o dyżurach w kościele 

- o projekcie „Kotwice Pamięci” 

 

 

 

 

 

W numerze m.in.:

• relacja z XIII Zgromadzenia 
Ogólnego Światowej Federacji 
Luterańskiej

• refleksje wolontariuszy 
obsługujących Zgromadzenie

• o wakacyjnym wypoczynku dzieci 
i młodzieży

• relacja z Ogólnopolskiego Forum 
Kobiet Luterańskich

• o spotkaniu kobiet z Polski Czech 
i Niemiec w Pstrążnej

• o dyżurach w kościele

• o projekcie „Kotwice Pamięci”

 
 
  
 
 
 

     INFORMATOR  
    Parafii Ewangelicko-Augsburskiej Świętej Trójcy  
    w Warszawie 

                                                      
                             
                                                        
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
                                                      

Nr 4(119)2023 

 
 

ŚWIĘTO REFORMACJI 2023 

W numerze m.in.: 

- relacja z XIII Zgromadzenia 
Ogólnego Światowej Federacji 
Luterańskiej 

- refleksje wolontariuszy 
obsługujących Zgromadzenie  

- o wakacyjnym wypoczynku 
dzieci i młodzieży 

- relacja z Ogólnopolskiego 
Forum Kobiet Luterańskich 

- o spotkaniu kobiet z Polski 
Czech i Niemiec w Pstrążnej 

- o dyżurach w kościele 

- o projekcie „Kotwice Pamięci” 

 

 

 

 

 

Nr 4 (119) 2023

 
 
  
 
 
 

     INFORMATOR  
    Parafii Ewangelicko-Augsburskiej Świętej Trójcy  
    w Warszawie 

                                                      
                             
                                                        
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
                                                      

Nr 4(119)2023 

 
 

ŚWIĘTO REFORMACJI 2023 

W numerze m.in.: 

- relacja z XIII Zgromadzenia 
Ogólnego Światowej Federacji 
Luterańskiej 

- refleksje wolontariuszy 
obsługujących Zgromadzenie  

- o wakacyjnym wypoczynku 
dzieci i młodzieży 

- relacja z Ogólnopolskiego 
Forum Kobiet Luterańskich 

- o spotkaniu kobiet z Polski 
Czech i Niemiec w Pstrążnej 

- o dyżurach w kościele 

- o projekcie „Kotwice Pamięci” 

 

 

 

 

 



INFORMATOR Nr 4 (119) 2023

2

SPIS TREŚCI
Wstęp: Aniołowie – posłańcy Pana nieba i ziemi, ks. Piotr Gaś ................................................................... 3

Kazanie wygłoszone na nabożeństwie inaugurującym XIII Zgromadzenie Ogólne ŚFL,
ks. Danielle Dokman................................................................................................................................................... 5

XIII Zgromadzenie Ogólne Światowej Federacji Luterańskiej, Aldona Karska .................................... 7 

Kazanie wygłoszone na nabożeństwie kończącym Zgromadzenie Ogólne,
ks. dr Anne Burghardt .............................................................................................................................................. 10

Zgromadzenie na fotografiach ........................................................................................................................... 13

Spotkanie przygotowawcze – Przedzgromadzenie Kobiet we Wrocławiu,
ks. Małgorzata Gaś.................................................................................................................................................. 16

Wrażenia wolontariuszki, Marta Wrzosek ....................................................................................................... 19

Z kamerą na XIII Zgromadzeniu Ogólnym ŚFL
Jarosław Błaszkowski, Adam Wróbel, Andrzej Weigle ................................................................................. 21

Zabytki z Warszawy i okolicznych powiatów ze wsparciem Mazowsza .............................................. 22

Polsko-czesko-niemieckie spotkanie kobiet w Pstrążnej, Aldona Karska ......................................... 23

Wypoczynek nad jeziorem, Elżbieta Byrtek .................................................................................................... 25

Młodzież na wakacjach, ks. Sebastian Madejski ........................................................................................... 26

XXX Ogólnopolskie Forum Kobiet Luterańskich, Aldona Karska ........................................................... 27

Kazanie wygłoszone w kościele Świętej Trójcy w Warszawie podczas nabożeństwa
na zakończenie XXX OFKL, dk. Vera Gast-Kellert ...................................................................................... 29

Inauguracja XII roku akademickiego 2023/24 Ekumenicznego Uniwersytetu
Trzeciego Wieku ChAT, Roman Michalak ........................................................................................................ 32

Pamięć, która nie przeminie…, Lucjan Wojtowicz, Elżbieta Brykowska ................................................... 34

Międzynarodowa konferencja w Miśni, Anna Mużdżak ............................................................................ 35

Kościół otwarty dzięki dyżurującym parafianom, Ilona Szajkowska .................................................. 37

Z życia muzycznego parafii, Damian Skowroński ....................................................................................... 38

Nowa książka o Biskupie Juliuszu Burschem ............................................................................................ 39



INFORMATOR Nr 4 (119) 2023

3

W słowie wstępnym do tego wydania Informa-
tora Parafialnego pragnę wskazać na wybrane 
biblijne teksty o aniołach. Nie ma w Biblii świa-
dectw, które pozwalałyby wprost stwierdzić, że 
każdym człowiekiem opiekuje się anioł stróż. 
Natomiast czytamy w pismach kanonu Stare-
go oraz Nowego Przymierza o aniołach, nie-
biańskich sługach Boga, którzy posłani przez 
Pana nieba i ziemi, z Jego rozkazu opiekują się 
zarówno pojedynczymi ludźmi, jak również ca-
łymi narodami. Towarzyszą, prowadzą, opie-
kują się, służą Panu, bo przecież wypełniają 
wyłącznie Jego wolę. Jezus Chrystus ostrzegał 
i przypominał: „Jeśli ktoś zgorszyłby jednego 
z tych najmniejszych, którzy wierzą we Mnie, 
byłoby lepiej dla niego, aby zawieszono mu 
u szyi kamień młyński i wrzucono go w morską 
głębinę. Biada światu z powodu zgorszenia… 
Pamiętajcie, abyście nie gardzili żadnym 
z tych najmniejszych. Mówię wam bowiem, że 
ich aniołowie w niebie nieustannie oglądają 

oblicze Mojego Ojca, który jest w niebie.” (Mt 
18, 6-7a.10 BE). Aniołowie zanoszą modlitwy 
swoich podopiecznych przed Boży tron, jako że 
modlitwa miłujących Boga może być kierowana 
jedynie do Pana nieba i ziemi. Modlitewne zwró-
cenie się do kogoś innego niż Bóg, jest świado-
mym lub nieświadomym wynoszeniem tego 
kogoś na wysokości Boga, Pana nieba i ziemi. 
To zaś, jak wiemy jest sprzeczne z Dekalogiem – 
z pierwszym przykazaniem. Zważywszy na takie 
biblijne nauczania trzeba do głębi przemyśleć 
zasadność następującej modlitwy:

„Aniele Boży, stróżu mój, Ty zawsze przy 
mnie stój. Rano, wieczór, we dnie, w nocy Bądź 
mi zawsze ku pomocy, Strzeż duszy, ciała mego, 
zaprowadź mnie do żywota wiecznego. Amen.”

Ktoś zapyta: w czym problem? Problem w tym, 
że modlący zwraca się do anioła, a nie do jego 
Pana, do Boga. Tymczasem anioł nie przychodzi 
z własnej woli, ale z woli miłującego, opiekuń-
czego Boga. Jest posłańcem. Tę fundamentalną 
i istotną kwestię przypomniał Marcin Luter w Ma-
łym Katechizmie, kiedy pisał poranną oraz wie-
czorną modlitwę, którą mają zmawiać ojcowie 
oraz uczyć jej swoich domowników. Reformator 
nauczał:

„Rano, wstawszy z łóżka, przeżegnaj się zna-
kiem krzyża świętego i powiedz: W imię Ojca 
i Syna i Ducha Świętego! Amen.

Następnie, klęcząc albo stojąc, zmów skład 
wiary i Ojczenasz. Możesz też zmówić następu-
jącą modlitwę:

Dziękuję Ci, Ojcze mój niebieski, przez Jezu-
sa Chrystusa, Syna Twego umiłowanego, żeś 
mnie tej nocy strzegł od wszelkiej szkody i nie-
bezpieczeństwa, i proszę Cię, racz mnie i dnia 
dzisiejszego strzec od grzechów i wszystkiego 
złego, żeby Ci się wszelkie sprawy i życie moje 
podobać mogły. W ręce Twoje polecam bowiem 
siebie, ciało i duszę i wszystko. Anioł Twój 

Ks. Potr Gaś, 
proboszcz Parafii E-A Świętej Trójcy

WSTĘP

ANIOŁOWIE – POSŁAŃCY PANA NIEBA I ZIEMI
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święty niech będzie ze mną, aby zły wróg nie 
miał żadnej mocy nade mną! Amen.

Wieczorem, gdy idziesz spać, przeżegnaj się 
znakiem krzyża świętego i powiedz: W imię Ojca 
i Syna i Ducha Świętego! Amen.

Następnie, klęcząc lub stojąc, zmów skład 
wiary i Ojczenasz. Możesz też zmówić następu-
jącą modlitwę:

Dziękuję Ci, Ojcze mój niebieski, przez Jezu-
sa Chrystusa, umiłowanego Syna Twego, żeś 
mnie dnia dzisiejszego strzegł łaskawie, i pro-
szę Cię, racz mi odpuścić wszystkie grzechy 
moje, których się dopuściłem, i strzeż mnie ła-
skawie tej nocy. W ręce Twoje polecam siebie, 
ciało i duszę i wszystko. Anioł Twój święty niech 
będzie ze mną, aby zły wróg nie miał żadnej 
mocy nade mną. Amen.

Potem idź prędko i radośnie na spoczynek.”
Pewnie niejednokrotnie mieliśmy poczu-

cie, czy wprost pewność, że chociaż nikogo nie 
widzimy, jednak ktoś nam towarzyszy, chroni 
nas, wspiera, wzmacnia, co daje nam poczucie 
spokoju i bezpieczeństwa. Czy zawdzięczamy to 
aniołom stróżom? Zawdzięczamy to Bogu, który 
otwiera dla nas niebo i posyła swoje niebiańskie 
sługi, aby nas chronili. Doznawszy więc tej służ-
by, jesteśmy wdzięczni jedynie Bogu i wielbimy 
Go wraz z zastępami aniołów. Wszak celem ich 
służby oraz naszej służby powinno być zawsze 
nieustanne dziękczynienie i wielbienie Boga.

Niedawno w porządku czytań „Z Biblią na co 
dzień” czytaliśmy słowo z Psalmu 91: „Aniołom 
swoim polecił, aby cię strzegli na wszystkich 
drogach twoich. Na rękach nosić cię będą, byś 
nie uraził o kamień nogi swojej.” Następnie 
w świadectwie ewangelisty Mateusza czytaliśmy 
o tym, jak Ojciec niebiański posłał swego anioła, 
aby ostrzegał i poprowadził Bożego Syna powie-
rzonego opiece Józefa i Marii: „Gdy oni [męd-
rcy] odjechali, anioł Pana ukazał się we śnie 

Józefowi i powiedział: Wstań, weź Dziecko oraz 
Jego matkę i uciekaj do Egiptu. Zostań tam, do-
póki nie dam ci nowego polecenia, bo Herod 
czyha na to Dziecko, aby Je zabić.” (Mt 2, 13 BE).

Nasza cielesność przypomina nam stale o przy- 
należności bardziej do ziemi niż niebios. Kiedy 
jednak żyjemy według wskazań Jezusa Chrystu-
sa, stajemy się Jego sługami, posłańcami Pana 
nieba i ziemi. Nadal pozostajemy ziemianami, 
ale co do stylu myślenia i działania stajemy się 
podobnymi do Chrystusa i Jego posłańców – 
aniołów. Świat umęczony wojnami, zraniony 
zgorszeniem, zdezorientowany, wątpi w opiekę 
dobrego Boga. A czy przyjmuje przekaz o nie-
biańskich posłańcach Pana nieba i ziemi? Nie 
wiem. Natomiast wiem, że Bóg nie zamknął 
niebios. Nadal posyła niebiańskie sługi, aby 
roztoczyli nad nami opiekę, towarzyszyli nam, 
ostrzegali i przeprowadzali przez niebezpieczeń-
stwa. Tak im polecił Pan, tak wypełniają wolę 
Pana. Stąd w modlitwie powinniśmy Bogu prze-
de wszystkim dziękować za Jego łaski, którymi 
obficie nas obdarowuje każdego dnia i nocy. 
Wolno nam również w modlitwie wołać: „W ręce 
Twoje polecam siebie, ciało i duszę i wszystko. 
Anioł Twój święty niech będzie ze mną, aby zły 
wróg nie miał żadnej mocy nade mną. Amen.”

Ks. Jerzy Trzanowski, nazywany „słowiań-
skim Lutrem”, napisał w jednej ze swych pieśni: 
„W Pańskim imieniu w drogę się udaję, w obro-
nę Jego ufnie się oddaję. Boże mój, wejrzyj 
okiem swej miłości. Na me potrzeby poślij z wy-
sokości Anioła swego, który by mnie bronił i od 
złych ludzi, od przygód zasłonił.” (ŚE 881, 1).

Błogosławię Wam słowami z Księgi Liczb 
(4. Księgi Mojżeszowej) 6. rozdziału: „Niech Pan 
cię błogosławi i strzeże. Niech Pan rozpromieni 
nad tobą swoje oblicze i niech ci okaże miłosier-
dzie. Niech Pan zwróci ku tobie swoje oblicze 
i niech cię obdarzy pokojem.”

ks. Piotr Gaś, Warszawa, 
październik 2023 rok
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ks. Danielle Dokman (Surinam) 
fot. FWL/Johanan Celine Valeriano

KAZANIE KS. DANIELLE DOKMAN Z SURINAMU 
WYGŁOSZONE NA NABOŻEŃSTWIE 

INAUGURUJĄCYM XIII ZGROMADZENIE OGÓLNE 
ŚWIATOWEJ FEDERACJI LUTERAŃSKIEJ (ŚFL) 

W KRAKOWIE 13 WRZEŚNIA 2023 ROKU

Gdy zaś Jezus narodził się w Betlejemie Judzkim 
za króla Heroda, oto mędrcy ze Wschodu przybyli 
do Jerozolimy i pytali: Gdzie jest ten nowo naro-
dzony król żydowski? Widzieliśmy bowiem gwiaz-
dę jego na Wschodzie i przyszliśmy oddać mu 
pokłon. Gdy to usłyszał król Herod, zatrwożył się, 
a z nim cała Jerozolima. I zgromadziwszy wszyst-
kich arcykapłanów i nauczycieli ludu, wypytywał 
ich, gdzie się ma Chrystus narodzić? A oni mu rze-
kli: W Betlejemie Judzkim; bo tak napisał prorok: 
„I ty, Betlejemie, ziemio judzka, wcale nie jesteś 
najmniejsze między książęcymi miastami judzki-
mi, z ciebie bowiem wyjdzie wódz, który paść bę-
dzie lud mój izraelski”.

Wówczas Herod przywołał potajemnie męd-
rców, dokładnie dowiedział się od nich o czasie 
pojawienia się gwiazdy. I posłał ich do Betlejem 
i rzekł: Idźcie, dokładnie się dowiedzcie o dziecię-
ciu, a gdy je znajdziecie, donieście mi, abym i ja 
poszedł oddać mu pokłon. Oni zaś, wysłuchaw-
szy króla, odeszli. A oto gwiazda, którą ujrzeli na 
Wschodzie, wskazywała im drogę, a doszedłszy 

do miejsca, gdzie było dziecię, zatrzymała się. 
A ujrzawszy gwiazdę, niezmiernie się uradowa-
li. I wszedłszy do domu, ujrzeli dziecię z Marią, 
matką jego, i upadłszy, oddali mu pokłon, potem 
otworzywszy swoje skarby, złożyli mu w darze zło-
to, kadzidło i mirrę. A ostrzeżeni we śnie, by nie 
wracali do Heroda, inną drogą powrócili do ziemi 
swojej. (Mt 2,1-12)

Moja Rodzino Światowej 
Federacji Luterańskiej!

Naprawdę dobrze i miło jest być razem we 
wspólnocie, a mówiąc precyzyjniej, we wspól-
nocie globalnej. Widzę twarze z Afryki, Azji, Eu-
ropy, Ameryk i Karaibów, które spotkały się ze 
sobą (online i osobiście), aby wyrażać trwałą 
i niezmienną Bożą miłość. Mogliśmy prawdziwie 
spotkać się z Bogiem w gościnności, którą otrzy-
maliśmy w darach chleba, soli i wody Chrztu 
Świętego, które wciąż wzywają nas do wspólnoty 
ze sobą. Jestem głęboko zaszczycona i uważam 
to za przywilej, że mogę dziś dzielić się z wami 
Słowem Bożym. Jednocząc się pod hasłem trzy-
nastego zgromadzenia ogólnego: Jedno Ciało, 
Jeden Duch i Jedna Nadzieja, pozwólmy, by na-
szymi myślami pokierowała dziś Ewangelia wg 
Mateusza. Tekst, który mamy przed sobą, choć 
znajomy, ma również wielkie znaczenie z punktu 
widzenia wyzwań, przed którymi stoimy w dzi-
siejszym świecie. Podobnie jak mędrcy, my rów-
nież podróżowaliśmy w określonym celu. Nie 
tylko ze Wschodu, ale także z Zachodu, Południa 
i Północy. Z pewnością zwróciliśmy uwagę na 
to, w jakim miejscu znajduje się dziś nasz świat. 
Różne niesprawiedliwości, które charakteryzują 
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naszą rzeczywistość na całym świecie. Twierdzę 
jednak, że równie ważne (a może i ważniejsze) 
jest zwrócenie uwagi na to, gdzie dzisiaj wzrasta 
Wcielony, jeden Duch Boży i jedna Nadzieja dla 
tego świata. Takie było też zadanie mędrców, 
których spotykamy w tekście.

Mieli proste, ale głębokie pytanie. Oto ono: 
Gdzie jest dziecko, które narodziło się jako Król 
żydowski? To pytanie jest zarówno potwierdze-
niem, jak i zadaniem poszukiwania wcielonego 
Boga, który zakłóca status quo. Jest potwier-
dzeniem, ponieważ mędrcy nie szukali dziecka, 
które się narodzi, ale szukali dziecka, które już 
się narodziło. To nie była jakaś przyszła nadzieja, 
ale już narodzona nadzieja, której przeznacze-
niem było tylko rosnąć, rosnąć i rosnąć. Bóg już 
wkroczył do ich świata. Nawet do świata nazna-
czonego rzymską dominacją, kolonizacją i impe-
rializmem. Nadzieja już była, pytanie brzmiało 
tylko: gdzie?

To samo pytanie inspiruje nas dziś do zgłębia-
nia Ewangelii, by przygotować się na podróż, któ-
ra jest przed nami. Na początek tekst podaje dwa 
miejsca, w których wcielony Bóg został objawio-
ny. Najpierw wymienia lokalizację geograficzną, 
a mianowicie Betlejem w Judei, ale dopiero po 
przybyciu zostaje mędrcom objawione drugie 
miejsce, które chciałabym nazwać „miejscem 
ewangelii”. Nadzieja przyszła na świat w zwy-
kłym, a jednak niezwykłym mieszkaniu – w ciele. 
Zauważmy, że nie było to zwykłe ciało, ale ciało 
dziecka. Najbardziej krucha ludzka istota, jaka 
istnieje. Ciało, które pozostawione bez poży-
wienia umrze z głodu. Ciało, które narażone na 
przemoc odda ducha. Ciało, chociaż jest święte, 
pozostawione bez odpowiedniej opieki, ulegnie 
rozpadowi. Jest to jednak egzystencja, którą wy-
brał Bóg, aby być obecnym na tym świecie. Bóg 
stał się Bogiem wcielonym!

Wcielenie to nie jest wzniosła koncepcja teo-
logiczna, którą można się chwalić. Jeśli wierzy-
my, że Bóg przyjął ludzkie ciało i jego słabości, 
ma to realne konsekwencje dla naszego życia. 
Oznacza to, że nie możemy ignorować naszych 

ciał ani ciał innych. W naszych bliźnich, w tych, 
których nazywamy obcymi lub cudzoziemcami, 
a nawet w całym stworzeniu, spotykamy Boga. 
Ponieważ, tak jak Kościół (ciało Chrystusa), tak 
i ciało fizyczne, reszta stworzenia i nasza wspól-
nota ŚFL również stanowią święty przybytek, 
w którym na zaproszenie Boga mamy przez jakiś 
czas na tej ziemi pozostać.

Dziś wiele miejsc przebywania Boga i wiele 
ciał na całym świecie jest rozproszonych i roz-
dartych przez dyskryminację, polaryzację i prze-
moc. Przemoc, o której wiemy, że miała miejsce 
w okresie niewolnictwa, zwłaszcza niewolnictwa 
transatlantyckiego, trwa nadal. Nawet obecnie 
ludzie nadal są przedmiotem handlu, a ich ciała 
traktowane są jak towary czy łupy wojenne. Nie-
którzy są wręcz zabijani i wykluczani ze względu 
na kolor skóry, płeć, religię czy po prostu dlate-
go, że są bezbronni. Mogłoby się wydawać, że 
Bóg nie jest obecny w tych miejscach, a jednak 
to właśnie tutaj, w kruchości, wciela się Bóg. 
Kiedy wszystko wydaje się stracone w niekoń-
czących się walkach i polaryzacji, a inni uciekają, 
Bóg wkracza do naszego świata. Wiem, że wydaje 
się, że nasz świat płonie i że nie ma wyjścia z tych 
bezsensownych wojen i niesprawiedliwości kli-
matycznej, jednak nie poddawajmy się, ponie-
waż Bóg nie porzucił tego świata. Służymy Bogu, 
który nie boi się naszej kruchości, bezbronności 
czy słabości. Przeciwnie: Boża moc objawia się 
w naszej słabości. Jedyna nadzieja dla tego świa-
ta znajduje się w jednym ciele: Tak, w ludzkim 
ciele. Tak, w stworzeniu. Tak, w ciele Chrystusa 
i, pozwolę sobie dodać, w naszej wspólnocie.

W tym tekście należy także wspomnieć o po-
ruszeniu jednego Ducha Bożego. Chociaż ten 
fragment o tym nie wspomina, w narracji obecne 
jest poruszenie. Pytanie mędrców jest jak rzuco-
ny w spokojne wody kamień. Wzbudza fale, które 
dziś ponownie wracają echem na tym miejscu: 
Gdzie jest to dziecię, które się narodziło? Cała 
Jerozolima i Herod poczuli te fale i byli zaniepo-
kojeni. Herod został już przez Cesarstwo Rzym-
skie ustanowiony królem żydowskim, więc nie 
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powinno go to niepokoić. Był jednak królem ma-
rionetkowym, cennym dla Cesarstwa Rzymskie-
go tylko tak długo, jak długo kontrolował swój 
lud i utrzymywał go w posłuszeństwie wobec 
rządów imperium. Nie troszczył się o to, czy lu-
dzie byli w stanie żyć zdrowo i zaspokajać swoje 
codzienne potrzeby. Troszczył się o sprawy impe-
rium. Natomiast Bóg zawsze troszczył się, trosz-
czy i będzie się troszczyć o całe swoje stworzenie.

Duch Boży nie może płynąć w harmonii 
z władcami takimi jak Herod. Jeden Duch pod-
niesie się w sprzeciwie, aby stworzyć i wytyczyć 
nową drogę. To może nie jest dobra wiadomość 
dla niektórych ludzi, zwłaszcza dla tych, którzy 
mają władzę. Dlatego Herod starał się wyelimi-
nować opozycję, aby zabezpieczyć swoją władzę 
i pozostać jedyną opcją. W dzisiejszym świecie 
wielu przedstawia się jako jedyna opcja, jedyne 
wyjście lub jedyna szansa, jaką mamy, podczas 
gdy wszystko, co naprawdę oferują, to dalsze 
zniewolenie, większa nieświadomość nadciąga-
jącej katastrofy klimatycznej i więcej cierpienia.

Jako lud Boży wiemy lepiej. Wiemy, że istnie-
je inna droga! Istnieje inne panowanie! Musimy 
więc wywoływać fale. W naszym zwiastowaniu 
i poprzez nie musimy burzyć status quo. Cza-
sami wystarczy po prostu zadać pytanie. Tak, 
niektórzy ludzie będą zaniepokojeni i przestra-
szeni, ale być może jest to właśnie poruszenie 

jednego Ducha Bożego, który stwarza, pojednuje 
i odnawia.

Moja Rodzino ŚFL! Słońce zachodzi nad wie-
loma imperiami tego świata. Niektórzy to uznają, 
inni wszczynają o to wojny. Ale dzisiaj wam mó-
wię, że ilekroć słońce zachodzi nad imperiami 
tego świata, Wy jako moja rodzina w Chrystusie, 
powstańcie! Kiedy noc okrywa ziemię, a spra-
wiedliwość staje się rzadkością, powstańcie! 
Kiedy składane są fałszywe obietnice rozwiąza-
nia niesprawiedliwości klimatycznej czy jakiej-
kolwiek niesprawiedliwości, Wy, 150 Kościołów, 
wspólnoto Kościołów, powstańcie!

Podnieście się jak gwiazda w tę szczególną 
noc i krzyczcie do tego świata, ogłaszając: jest 
inna droga! Bóg jest tutaj! Wcielony Bóg został 
objawiony. Tutaj! Jeden Duch Boży porusza się, 
tutaj! Nadzieja jest już tutaj, tak, tutaj! Ponieważ 
Bóg w Chrystusie nie opuścił tego świata i my 
też nie powinniśmy. Nie czas na wojnę, czas na 
uwielbienie. Na bycie we wspólnocie. Na zjed-
noczenie w naszym zwiastowaniu, sprzeciwianie 
się niesprawiedliwości i wspólne życie w sakra-
mentach. Nadszedł czas, abyśmy byli wspólno-
tą, o której zawsze mówimy. Przynieś więc swoje 
złoto. Przynieś kadzidło i mirrę. Przynieś swoje 
dary, nawet te pokruszone. Przynieś siebie i za-
cznijmy w Jednym Ciele, przez Jednego Ducha 
i w Jednej Nadziei. Amen.

XIII ZGROMADZENIE OGÓLNE 
ŚWIATOWEJ FEDERACJI LUTERAŃSKIEJ

W dniach 13-19 września 2023 r. w Centrum 
Kongresowym ICE w Krakowie obradowało XIII 
Zgromadzenie Ogólne Światowej Federacji Lu-
terańskiej (ŚFL). Federacja powstała w 1947 roku 
w Lund (Szwecja) i obecnie zrzesza 150 Kościo-
łów z 99 krajów. W swojej działalności prowa-
dzi działania na rzecz sprawiedliwości, praw 
człowieka i pokoju, wspiera ludzi w potrzebie, 
realizując działania humanitarne i programy 

rozwojowe. ŚFL podejmuje wspólne inicjatywy 
w dziedzinie teologii, wspiera działalność misyj-
ną Kościołów, prowadzi dialog ekumeniczny.

Zgromadzenia Ogólne odbywane są co kilka 
lat – za każdym razem w innym regionie świata. 
Zwołuje się je w celu nadania ogólnego kierunku 
pracom ŚFL na kolejne lata, wyboru prezydenta 
i Rady Federacji na kolejną kadencję, zatwier-
dzania sprawozdań prezydenta i sekretarza. 
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Organizację XIII Zgromadzenia Ogólnego powie-
rzono Kościołowi Ewangelicko-Augsburskiemu 
w RP, zaś na miejsce obrad wybrano Kraków.

W ostatnim roku odbywały się kontynental-
ne spotkania przygotowawcze, a tuż przed sa-
mym zgromadzeniem miały miejsce: spotkanie 

młodych w Wiśle-Malince, spotkanie kobiet we 
Wrocławiu oraz spotkanie mężczyzn w Krakowie.

Na Zgromadzenie Ogólne do Krakowa przy-
było ponad 300 delegatów z Kościołów człon-
kowskich. Kościół Ewangelicko-Augsburski w RP 
reprezentowało dwoje delegatów: bp Jerzy Sa- 
miec i p. Ewa Śliwka – dyrektor Biura Konsystorza.

Obrady rozpoczęto w Centrum Kongreso-
wym nabożeństwem z Komunią Świętą, które 
zgromadziło około 1000 osób! Krajowy Komitet 
Organizacyjny powitał chlebem i solą przedsta-
wicieli poszczególnych regionów ŚFL, a repre-
zentanci Azji, obu Ameryk, Afryki i Europy wlali 
wodę do chrzcielnicy, która miał symbolizować 

Miejsce obrad XIII ZO ŚFL – Centrum Kongresowe 
w Krakowie. Fot. A. Karska

Wisła Malinka – spotkanie przygotowawcze młodych 
(8-11.09. 2023). Fot. LWF/Johanan Celine Valeriano

Wrocław – spotkanie przygotowawcze 
(przedzgromadzenie) kobiet. Fot. LWF/Albin Hillert

Kraków – spotkanie przygotowawcze mężczyzn 
(pierwszy raz w historii Zgromadzeń). 

Fot. LWF/Albin Hillert

Krajowy Komitet Organizacyjny XIII Zgromadzenia 
Ogólnego ŚFL. Od lewej: bp. Marian Niemiec, 

bp. Jerzy Samiec, Jolanta Polowska, Anna Wrzesińska, 
bp Adrian Korczago, ks. Tymoteusz Bujok, Agnieszka 

Godfrejów-Tarnogórska, Zofia Niemczyk. 
Fot. LWF/Albin Hillert
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wspólnotę wiary. Kazanie wygłosiła ks. Danielle 
Dokman z Kościoła Ewangelicko-Luterańskiego 
w Surinamie. Oprawę muzyczną zapewniły: po-
łączone chóry luterańskich parafii z Polski, chór 
złożony z uczestników Zgromadzenia oraz zespół 
instrumentalny.

Po nabożeństwie i po przerwie, rozpoczęto 
obrady. Bp Jerzy Samiec powitał w krótkim wy-
stąpieniu zgromadzonych, dziękując wszystkim, 
którzy w ostatnich latach wspierali organizację 
Zgromadzenia. Przypomniał, że wiele w tym 
okresie zmieniło się w otaczającym nas świecie, 
utrudniając przygotowania: pandemia, wojna 
w Ukrainie czy kryzys klimatyczny. Następnie wy-
słuchano wystąpienia prezydenta ŚFL abp. Panti 
Filibus Musa, który podsumował najważniejsze 
wyzwania, z jakimi mierzyła się ŚFL ostatnimi 
laty. W swoim przemówieniu wyrażał koniecz-
ność słuchania ludzi oraz dawania im nadziei 
w podzielonym świecie, mówił o potrzebie za-
chowania jedności, zwłaszcza w sytuacji zmaga-
nia się z kryzysem klimatycznym, zachwianiem 
pokoju. Mówił też o konieczności dialogu z Koś-
ciołami innych wyznań. Zaznaczył, że jedność 
nie może być narzucona, ona jest darem Ducha 
Świętego.

Drugiego dnia obrad sekretarz generalna ŚFL 
ks. dr Anne Burghardt przedstawiła działania 
i priorytety ostatnich lat. Podkreśliła, ze najważ-
niejsze jest zaangażowanie, gotowość do służe-
nia Bogu i bliźniemu oraz praktykowanie tego, 

co głosimy. Wspólnota jest darem od Boga, któ-
ry należy pielęgnować. Głównym mówcą tego 
dnia był czeski teolog rzymskokatolicki ks. prof. 
Tomáš Halík, który twierdził, że chrześcijaństwo 
czeka nowa Reformacja, gdyż w czasach dużych 
zmian i kryzysów Kościół potrzebuje ciągłej re-
formy. A ekumenizm XXI wieku powinien działać 
szerzej niż obecnie.

W kolejnych dniach uczestnicy wysłuchali 
wykładu ocalałego z Holokaustu 97-letniego hi-
storyka i dziennikarza Mariana Turskiego, który 
mówił o konieczności powstrzymania mowy 
nienawiści, która jest podstawą upokorzenia. 
Podkreślał on, że musimy się starać zrozumieć 
innych, inaczej myślących, inaczej wierzących, 
inaczej zachowujących się. Jego wystąpienie 
przyjęto owacją na stojąco. Uczestnicy Zgroma-
dzenia mieli możliwość odwiedzenia Miejsca Pa-
mięci i Muzeum Auschwitz-Birkenau. Pod ścianą 
straceń prezydent ŚFL abp dr Panti Filibus Musa 
i sekretarz generalna ks. dr Anne Burghardt wraz 
z biskupami Jerzym Samcem i Adrianem Korcza-
go złożyli wieńce i pomodlili się.

Podczas XIII Zgromadzenia dokonano wyboru 
prezydenta ŚFL. Został nim bp Henrik Stubkjær 
z Kościoła Ewangelicko-Luterańskiego w Danii. 
Nowy prezydent był od dawna zaangażowany 

13.09.2023 r. Kraków. Nabożeństwo inaugurujące 
XIII Zgromadzenie Ogólne ŚFL. Fot. FWL/Albin Hillert

bp Henrik Stubkjær (Dania), nowy Prezydent 
ŚFL, fot. LWF/Albin Hillert
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w działalność diakonijną i ekumeniczną, zaś 
od poprzedniego Zgromadzenia Ogólnego był 
członkiem Rady ŚFL. Tego samego dnia wybra-
no również nową 48-osobową Radę ŚFL. W jej 
składzie znalazł się dr hab. Jerzy Sojka, profesor 
Chrześcijańskiej Akademii Teologicznej w War-
szawie. Oprócz obrad plenarnych odbywały się 
codziennie studia biblijne, rozważania, dysku-
sje tematyczne i konferencje prasowe. W nie-
dzielę delegaci rozjechali się do różnych parafii, 
uczestnicząc w nabożeństwach. Specjalny pro-
gram przygotowała też dla chętnych parafia kra- 
kowska.

W ramach nabożeństwa ekumenicznego ks. 
dr Anne Burghardt, sekretarz generalna ŚFL, 
oraz kardynał Kurt Koch, prefekt watykańskiej 
Dykasterii ds. Jedności Chrześcijan, przedstawi-
li „Wspólne słowo” – wyrażono w nim zobowią-
zanie do działania na rzecz jedności Kościoła 
w obliczu trwających wojen, podziałów między-
ludzkich i przemocy. Zgromadzenie zakończono 
nabożeństwem, podczas którego kazanie wygło-
siła sekretarz generalna ŚFL.

Należy podkreślić, że nad organizacją i prze-
biegiem XIII Zgromadzenia Ogólnego ŚFL czuwał 
liczny sztab ludzi. Tworzyli oni międzynarodowy 
komitet organizacyjny, w skład którego wchodził 
komitet krajowy, międzynarodowy zespół wo-
lontariuszy obsługujący zgromadzenie, służby 
medyczne i zespół tłumaczy. Wśród tych osób 
można też było spotkać członków naszej parafii. 
Poniżej publikujemy ich wrażenia.

Aldona Karska

dr hab. Jerzy Sojka prof. ChAT, członek Rady ŚFL, 
fot. LWF/Albin Hillert

KAZANIE WYGŁOSZONE PRZEZ SEKRETARZ 
GENERALNĄ ŚFL KS. DR ANNE BURGHARDT 

PODCZAS NABOŻEŃSTWA ZAMYKAJĄCEGO 
XIII ZGROMADZENIE OGÓLNE ŚFL

Drodzy bracia i siostry w Chrystusie, droga ro-
dzino ŚFL!

Przybyłyśmy i przybyliśmy na to Zgromadze-
nie Ogólne ze wschodu i zachodu, północy 
i południa. Mówimy różnymi językami, a mimo 
to rozumieliśmy się nawzajem podczas tego 
zgromadzenia. Przypomina to trochę cud Pięć-
dziesiątnicy z drugiego rozdziału Dziejów Apo-
stolskich 2, gdy jeden Duch Święty sprawił, że 
ludzie o różnych językach ojczystych stali się jed-
ną wspólnotą, jednym kościołem. Doświadczając 
jedności i zrozumienia między różnymi ludźmi, 

Kraków, 19.09.2023 r. Ks. dr Anne Burghardt 
podczas kazania, fot. LWF/Albin Hillert
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już tutaj czujemy się trochę jak w niebie, trochę 
jak w raju. Wszyscy potrzebujemy takich chwil. 
Cieszą nas, wzbogacają nasze dusze, pozwalają 
nam doświadczyć tchnienia Jednego Świętego 
Ducha Bożego.

Kiedy rozmawiamy o Niebie, nie jest łatwo je 
opisać. Przez wieki poeci z całego świata próbo-
wali uchwycić Niebo w swojej poezji, aby znaleźć 
odpowiedni sposób na opisanie niebiańskich 
doświadczeń. W Biblii znajdujemy kilka metafo-
rycznych opisów Nieba. Jezus opisuje je w jednej 
z przypowieści jako Wielkie Wesele, święto rado-
ści, wdzięczności i zadowolenia w jedności z Bo-
giem i oblubieńcem Chrystusem.

Księga Objawienia roztacza przed nami apo-
kaliptyczną wizję nie uczty, lecz już trwającego 
wiecznego nabożeństwa. Wizję tego wiecznego 
uwielbienia przed tronem Boga spotykamy już 
w pismach proroków Izajasza i Ezechiela. Wi-
zja ta była inspiracją dla naszej chrześcijańskiej 
liturgii. Podczas Komunii Świętej śpiewamy 
Sanctus z Księgi Izajasza 6: Święty! Święty! Świę-
ty! Są również inne elementy niebiańskiej litur-
gii, które włączyliśmy do naszego nabożeństwa. 
Nigdy nie lekceważmy mocy modlitwy, która jed-
noczy nas w społeczności świętych, która jedno-
czy nas z naszymi siostrami i braćmi w różnych 
czasach i na różnych kontynentach!

Autor Księgi Objawienia daje nam do zrozu-
mienia, że „To, czego oko nie ujrzało ani ucho 
nie usłyszało, ani co nie wstąpiło do serca czło-
wieka, Bóg przygotował tym, którzy Go miłują” 
(1 Kor 2,9). Autor pokazuje nam, jak zgładzony 
Baranek, który pokonał śmierć, odniósł ostatecz-
ne zwycięstwo. I jak wczoraj trafnie podkreślono 
podczas tematycznej sesji plenarnej poświęco-
nej Jednej Nadziei, ostatecznego zwycięstwa nie 
osiąga potężny lew, ani nawet lew żywiący się 
słomą (Iz 11,7), ale zabity Baranek. Ostatnie sło-
wo, ostateczne zwycięstwo nie należy do cesarza, 
ale do Baranka Bożego, tak jak pierwsi chrześci-
janie odmówili śpiewania „Kyrie” cesarzowi, co 
było powszechne w Rzymie. Dlatego Księga Ob-
jawienia opisuje, jak wołają donośnym głosem: 

„Zbawienie pochodzi od naszego Boga, który 
siedzi na tronie, i od Baranka!”.

Pośród realiów naszego świata czasami 
trudno jest uwierzyć w zwycięstwo Baranka. 
Uczestnictwo w cierpieniu Chrystusa, wspólno-
ta w krzyżu Chrystusa nadal jest częścią nasze-
go życia, ponieważ musimy przyznać, że świat 
i ludzka natura nie zmieniły się z dnia na dzień 
wraz z wcieleniem Boga w Jezusa i Jego zmar-
twychwstaniem. A jednak wszystko się zmieniło, 
ponieważ jeśli ktoś pozostaje w Chrystusie, jest 
nowym stworzeniem. To, co dawne, przeminęło, 
a nastało nowe!”, jak czytamy w 2 Kor 5, 17.

Jako umiłowane i umiłowani Chrystusa, je-
steśmy powołane i powołani do jednej nadziei 
poprzez jeden chrzest i jedną wiarę, jesteśmy 
wezwane i wezwani, by na tym świecie czynić 
widzialnym nowe stworzenie i niekończącą się 
radość ze zwycięstwa Baranka. W obliczu nie-
sprawiedliwości świata, w obliczu tych wszyst-
kich chwil, które wydają się być ostateczną 
porażką, zaparciem się i hańbą, w obliczu za-
grożenia złem – ucieczka od świata nie pomoże 
nam, podobnie jak pogrążenie się w beznadziei. 
Lud Boży żyje z mocy zwycięskiego Baranka. 
Umiłowane i umiłowani Chrystusa żyją tak, jakby 
już byli przed tronem Baranka. Nie paraliżują ich 
zmartwienia i nie pozwalają, by strach rządził ich 
życiem.

Tak, chociaż Jan oferuje nam wizję rzeczywi-
stości eschatologicznej, rzeczywistość ta nie jest 
tylko odległą przyszłością. Ta eschatologiczna 
rzeczywistość wkracza w naszą rzeczywistość tu 
i teraz. Nie tylko w sakramencie Komunii Świę-
tej, nie tylko w nabożeństwie, ale także w chwi-
lach, w których owoce Ducha Świętego stają się 
widoczne: miłość, radość, pokój, cierpliwość, 
uprzejmość, hojność, wierność, łagodność i opa-
nowanie. Pokrzepieni modlitwą i nabożeństwem, 
maszerujemy razem, śpiewamy i uczestniczymy 
w Bożym dziele odnowy świata, żyjemy liturgią 
po liturgii, gdzie zwykłe, codzienne życie staje się 
służbą Bogu, by użyć obrazu zaproponowanego 
przez Lutra.
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Jan Ewangelista opisuje uczestników tego 
niebiańskiego nabożeństwa, które rozpoczyna 
się już tutaj, w naszej przestrzeni i czasie. Wiel-
ki tłum, którego nikt nie może zliczyć, stoi przed 
tronem, chwaląc Boga. Wreszcie ludzie nie pro-
wadzą już ze sobą wojny. Stoją wezwani przed 
Baranka, Bóg objawia się na ich oczach. Wszyscy 
są przepełnieni niekończącą się radością, zdu-
mieniem i uwielbieniem! Lament Adama i Ewy 
dobiegł końca. Rozdarte ciała z przeszłości nie 
są już powodem do żałoby. Ponieważ ciało Chry-
stusa zmartwychwstało, zmartwychwstaną też 
inne ciała. Żadna śmierć już ich nie powstrzyma. 
Bóg ociera każdą łzę z oczu tych, którzy cierpieli. 
Nowe stworzenie, nowe ciała nie mogą być już 
złamane. Jedno Ciało Chrystusa żyje, jest nie-
zniszczalne, nie na sprzedaż, nie do popsucia.

Jednak to nie tylko niezliczeni ludzie ze 
wszystkich narodów i starsi, tworzący jedno 
wiecznie żywe Ciało Chrystusa, zmartwychwsta-

łe przez zmartwychwstanie Chrystusa. Przed 
tronem Boga znajdują się również cztery zwie-
rzęta. W apokaliptyce żydowskiej zwierzęta to 
często ludzkie królestwa/imperia, które zostają 
pokonane przez Bożą potęgę. Zwierzęta te są 

tutaj częścią niebiańskiego dworu. Ich obowiąz-
kiem jest wychwalanie Boga – a to udaje się tylko 
wtedy, gdy ktoś jest wypełniony Miłością Boga. 
Zwierzęta są często utożsamiane z czterema 
Ewangeliami. Jeden Duch Boży mieszka w czte-
rech ewangeliach. Chociaż cztery ewangelie róż-
nią się od siebie i zostały napisane dla różnych 
społeczności, przemawia przez nie JEDEN Duch 
Boży. Jednocząc i uzdrawiając, wzywając i po-
cieszając, rzucając wyzwanie i kochając. Duch 
jest Jeden i stawia nam przed oczami Chrystu-
sa. Duch pozwala nam patrzeć w kierunku zwy-
cięskiego Baranka. Wskazuje kierunek naszym 
myślom, słowom i czynom, aby chwalić Baranka 
i służyć Mu na tym świecie, wykonując dzieło 
Baranka: pojednanie, jednoczenie, uzdrawianie, 
kwestionowanie i pocieszanie, służenie bliźnim, 
łączenie się z Bogiem.

Uczestniczymy w tym dziele w dwóch kierun- 
kach, tak jak są dwie belki na krzyżu. Czcimy Bo- 
ga i jesteśmy przez Niego wyzwoleni, by służyć 
bliźnim i troszczyć się o całe stworzenie. Wszy-
scy – ludzie i stworzenie – są włączeni w ten ruch, 
w ten marsz ku Barankowi i ku sobie nawzajem. 
Tak, stworzenie jest również naszym bliźnim 
i woła.

Czasami, droga luterańska rodzino, potrze-
bujemy chwili Nieba, tak jak doświadczaliśmy 
tego wielokrotnie tutaj, na tym Zgromadzeniu 
Ogólnym. Niech Bóg nadal daje nam te chwile 
wspólnoty z Bogiem i ze sobą nawzajem. Niech 
Bóg nadal pogłębia naszą wspólnotę. Niech Bóg 
błogosławi nasze ciała i Jedno Ciało Chrystu-
sa. Niech Bóg nas prowadzi i umacnia Jednym 
Duchem, który rysuje Jezusa Chrystusa przed 
naszymi oczami. Niech nasze serca napełnią się 
nadzieją, która już dziś wydaje owoce w naszym 
świecie i dla naszego świata. Niech Bóg nas bło-
gosławi i uczyni błogosławieństwem dla tego 
świata. Amen.

Ks. dr Anne Burghardt i kard. Kurt Koch podczas 
odczytania „Wspólnego słowa”. Fot. LWF/Albin Hillert
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ZGROMADZENIE NA FOTOGRAFIACH

9.09.2023. Wisła-Malinka. Przedzgromadzenie młodych. 
Fot. LWF/Johanan Celine Valeriano

9.09.2023 r. Wrocław. Przedzgromadzenie kobiet. 
Fot. LWF/Albin Hillert

11.09.2023 r. Kraków. Przedzgromadzenie mężczyzn. 
Fot. LWF/Albin Hillert

13.09.2023 r. Nabożeństwo inaugurujące 
XIII Zgromadzenie Ogólne w Krakowie, fot. A. Karska

Zofia Niemczyk w czasie nabożeństwa czytała Ewangelię. 
Fot. LWF/Marie Renaux

Połączone chóry w czasie nabożeństwa inaugurującego. 
Fot. A. Karska
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Członkowie Konsystorza, biskupi diecezjalni Kościoła 
Ewangelicko-Augsburskiego w Polsce oraz goście 

ekumeniczni podczas nabożeństwa inaugurującego 
Zgromadzenie, fot. A. Karska

Rozdawanie Wieczerzy Pańskiej. 
Fot. A. Karska

Rozdawanie Wieczerzy Pańskiej. 
Fot LWE/Albin Hillert

Początek obrad, wystąpienie bp. Jerzego Samca, 
fot. Aldona Karska

Złożenie wieńców i modlitwa podczas zwiedzania 
Miejsca Pamięci i Muzeum Auschwitz-Birkenau, 

fot. LWF/Albin Hillert

Marian Turski w towarzystwie bp. Henrika Stubkjær’a, 
Anny Wrzesińskiej i bp. Jerzego Samca, 

fot. LWF/Albin Hillert
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Nowy prezydent ŚFL bp Henrik Stubkjær (Dania) 
i abp Panti Filibus Musa (Nigeria), który zakończył 

swoją kadencję. 

Część polskiej ekipy zaangażowanej w obsługę 
Zgromadzenia, fot. LWF/Albin Hillert

Delegatki na Zgromadzeniu, 
fot. FWL/Jeremiasz Ojrzyński

Ks. Halina Radacz na polskim stoisku jarmarku, 
fot. FWL/Jeremiasz Ojrzyński

Agnieszka Godfrejów-Tarnogórska i ks. dr Grzegorz 
Giemza, fot. Johanan Celine Valeriano

Podczas nabożeństwa porannego, Pierwsza od lewej 
Agnieszka Godfrejów-Tarnogórska, 

fot Jeremiasz Ojrzyński
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SPOTKANIE PRZYGOTOWAWCZE – 
PRZEDZGROMADZENIE KOBIET WE WROCŁAWIU 

Luteranki ze świata we Wrocławiu
8 września 2023 roku mogłam przeżywać nie-
zwykłe nabożeństwo we wspólnocie kobiet 
luterańskich z całego świata. Odbyło się ono 
w kościele ewangelicko-augsburskim Opatrzno-
ści Bożej we Wrocławiu na otwarcie Spotkania 
Przygotowawczego Kobiet bezpośrednio przed 
XIII Zgromadzeniem Ogólnym Światowej Federa-
cji Luterańskiej, które zaplanowane było w Kra-
kowie od 13 września.

We wspomnianym nabożeństwie, które roz-
poczęło się o godz. 8:30, czynny udział wzię-
ło pięć kobiet-księży i dwaj biskupi z naszego 

Sekretarz generalna ks. dr Anne Burghardt kieruje słowa 
podziękowania do Anny Wrzesińskiej, 

fot. LWF/Albin Hillert 

Zakończenie obrad, ks. dr Anne Burghardt wręcza 
bp. Jerzemu Samcowi krzyż, fot. LWF/Albin Hillert

Dystrybucja Komunii Świętej, fot. LWF/Albin Hillert 19.09.2023 r. Kraków. Uczestnicy nabożeństwa 
na XIII ZO ŚFL, LWF/Johanan Celine Valeriano

Logo Spotkania Przygotowawczego Kobiet we Wrocławiu
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Opatrzności Bożej we Wrocławiu ks. radca Mar-
cin Orawski serdecznie przywitał zgromadzone 
delegatki, które w większości po raz pierwszy 
znalazły się w Polsce.

W kościele było radośnie, kolorowo, inaczej 
niż zazwyczaj, a w liturgii rozbrzmiewały aż trzy 
języki: polski, angielski i hiszpański. Przygotowa-
ne też były porządki nabożeństw i tłumaczenie 
kazania w kilku językach, żeby wszyscy mogli 
w pełni uczestniczyć w tym nabożeństwie.

Kościoła: Jerzy Samiec i Waldemar Pytel, a także 
duchowne z Brazylii, Tajwanu, Kolumbii i Stanów 
Zjednoczonych Ameryki.

W trakcie nabożeństwa śpiewał Chór Ewan-
gelicki im. Oskara Kolberga z Radomia prowa-
dzony przez ks. Katarzynę Rudkowską, a kazanie 
wygłosiła ks. Halina Radacz. Nabożeństwo było 
połączone z Sakramentem Komunii Świętej 
i dlatego na początku spowiedź poprowadziły 
ks. prof. Marcia Blasi (koordynatorka programów 
ds. sprawiedliwości między płciami i wzmac-
niania pozycji kobiet w ŚFL, oraz duchowna 
w Kościele Ewangelickim Luterańskiego Wyzna-
nia w Brazylii) i ks. Małgorzata Gaś. Teksty litur-
giczne czytali: ks. bp Waldemar Pytel, ks. Selma 
Chan z Tajwanu, Elizabeth Arciniegas de Lara 
z Kolumbii i ks. Katarzyna Kowalska. Liturgię 
Komunii Świętej poprowadziły ks. Robin Steinke 
z USA i ks. Wiktoria Matloch, a także ks. Karina 
Chwastek-Kamieniorz.

Biskup Kościoła ks. Jerzy Samiec na począt-
ku nabożeństwa wygłosił ciepłe słowa pozdro-
wienia do ponad stu delegatek z Kościołów 
członkowskich ŚFL zgromadzonych na tym wy-
jątkowym nabożeństwie we Wrocławiu, również 
Biskup Diecezji Wrocławskiej ks. Waldemar Pytel 
pozdrowił luteranki z całego świata i oczywiście 
proboszcz Parafii Ewangelicko-Augsburskiej 

Ks. Małgorzata Gaś i ks. prof. Marcia Blasi Delegatki z całego świata…

Obrady na Spotkaniu Przygotowawczym kobiet
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Ciekawym momentem, podczas śpiewania 
pieśni po kazaniu w różnych językach (Hevenu 
shalom alechem, czyli: Niesiemy pokój wam 
wszystkim…) było wkładanie papierowych kwia-
tów do dwóch łodzi ustawionych blisko ołtarza. 
Wszyscy uczestnicy nabożeństwa musieli wcześ-
niej swój kwiat pokolorować w barwach flagi 
swojego kraju, a potem te dwie zapełnione kwia-
tami łodzie, zostały przewiezione do Krakowa do 
centrum kongresowego, gdzie odbywało się XIII 
Zgromadzenie Ogólne Światowej Federacji Lute-
rańskiej pod hasłem: Jedno Ciało, Jeden Duch, 
Jedna Nadzieja.

Dla mnie osobiście udział w tym nabożeń-
stwie był wielkim i chyba niezapomnianym 
przeżyciem, po raz pierwszy miałam okazję być 
w tak zróżnicowanym luterańskim gronie i cie-
szyć się, że jest to możliwe we Wrocławiu, a kilka 
dni później w Krakowie i innych częściach połu-
dniowej Polski. Moim zdaniem, to zróżnicowanie 
nie tylko w sposobie bycia, ubioru, języka, ale 
przede wszystkim uwarunkowań społeczno-
-kulturowych jest wielkim bogactwem Kościoła 
Chrystusowego, w domyśle: także Kościoła Lu-
terańskiego. My możemy od siebie wiele się na-
uczyć, możemy stale dawać i brać w imię miłości 
Chrystusowej.

Po nabożeństwie duchowne z Polski zastały 
zaproszone do udziału w dwugodzinnym spot-
kaniu z delegatkami zarówno duchownymi, 
jak i świeckimi z kościołów członkowskich na-
leżących do Światowej Federacji Luterańskiej. 

Głównym celem spotkania było przedstawienie 
długiej i różnorodnej drogi luteranek z Polski do 
ordynacji kobiet w Kościele Ewangelicko-Augs-
burskim w RP, co nastąpiło w maju 2022 roku. 
Nasze duchowne miały okazję najpierw same 
opowiedzieć coś o swoich doświadczeniach 
w służbie diakona i o wysiłkach w dążeniu do 
wprowadzenia w naszym Kościele potrzebnych 
zmian dających kobietom równe prawa w do-
stępie do urzędu duchownego we wszystkich 
posługach. Mogły też odpowiadać na pytania 
zadawane przez delegatki pochodzące z Kościo-
łów luterańskich rozproszonych po całym świe-
cie. Pytania zadawały kobiety, dla których ten 
problem już od kilkudziesięciu lat nie istnieje, ale 
także kobiety, które modlą się o to, by w ich kra-
jach i Kościołach stało się to wreszcie możliwe. 
Kościół Chrystusowy na ziemi to miejsce, gdzie 
nikt ze względu na płeć, status społeczny, wiek, 
wykształcenie czy kolor skóry nie powinien być 
dyskryminowany.

W trakcie spotkania po raz pierwszy została 
zaprezentowana nowa książka wydana przez 
Wydawnictwo Augustana w dwóch językach, 
po polsku i po angielsku. Tytuł tej nowej pozy-
cji wartej przeczytania brzmi: „Powołane przez 
Boga. Droga do ordynacji luteranek w Polsce”. 
Pozwolę sobie zacytować tekst zamieszczony na 
samym początku:

„Książka jest podziękowaniem dla tych, którzy 
wierzą w Boże powołanie do służby każdej oso-
by, niezależnie od płci. Dedykujemy ją wszystkim 

ks. prof. Marcia Blasi prezentuje książkę o drodze 
polskich luteranek do ordynacji

Promocja książki „Powołane przez Boga – 
Droga do Ordynacji luteranek w Polsce”
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ŚFL. Cieszę się z tego bardzo, ponieważ zawsze 
uważałam, że ważne rzeczy powinny być zapi-
sane, by po wielu latach, gdy nas już nie będzie, 
można było sobie coś przypomnieć i wspomnieć 
tych wszystkich, którzy dążyli na różne sposoby 
do przywrócenia kobietom należnego im miej-
sca w naszym Kościele. Cieszę się, że dane mi 
było uczestniczyć w tym ważnym nabożeństwie 
i spotkaniu. Jeżeli ktoś chciałby czegoś więcej 
się dowiedzieć lub tylko pooglądać zdjęcia, to 
zachęcam do skorzystania z internetowych stron 
naszego Kościoła, a szczególnie do oglądania 
i słuchania na YouTube: „Luteranie w Warszawie”. 
Tam można odnaleźć bardzo wiele ciekawych 
informacji również na temat tego , co działo się 
przed Ogólnym Zgromadzeniem ŚFL i trakcie.  
Zachęcam do zajrzenia, bo warto!

Tekst: ks. Małgorzata Gaś
Zdjęcia: LWF/Hillert, LWF/ECACP, Janusz Malik

WRAŻENIA WOLONTARIUSZKI

kobietom i mężczyznom, którzy gotowi byli na 
zmiany, przekraczali bariery i budowali mosty 
na drodze do ordynacji na księży kobiet w Pol-
sce. Poświęcamy ją także wszystkim powołanym 
przez Boga luterankom – tym, które nie mogły 
w pełni zrealizować swego powołania i tym, 
które służą w kraju oraz poza jego granicami. 
Wreszcie, dedykujemy ją przyszłym pokoleniom 
kobiet, aby były gotowe usłyszeć Boże wezwanie 
i z odwagą na nie odpowiedzieć.”

Na światowym spotkaniu luteranek we Wroc- 
ławiu można było tę książkę otrzymać w prezen-
cie i zawieźć ją nawet do najdalszych zakątków  
świata, gdzie prawdopodobnie nigdy my, du-
chowne z Polski, nie będziemy miały okazji 
dotrzeć. Jednak dociera treść tej książki, która 
mogła być wydana dzięki finansowemu wsparciu 

Uczestniczki spotkania z sekretarz generalną ŚFL 
ks. dr Anne Burghardt

Duchowne z całego świata z proboszczem Parafii 
E-A Opatrzności Bożej we Wrocławiu przed kościołem

W dniach 13-19 września w Krakowie odbyło się 
XIII Zgromadzenie Ogólne Światowej Federacji 
Luterańskiej. Wśród uczestników było 32 wolon-
tariuszy z Kościoła Ewangelicko-Augsburskiego 
w RP. Byłam w tej grupie.

Odbywające się co sześć lat zgromadzenie jest 
okazją do spotkania luteran z całego świata i to 
był jeden z powodów, dla których aplikowałam 
do tego programu. Okazja była niepowtarzalna, 

gdyż zgromadzenie po raz pierwszy odbyło się 
w Polsce i prędko do naszego kraju ponownie nie 
zawita.

Zgromadzenie jest spotkaniem luteran z ca-
łego świata i jedną z pierwszych rzeczy rzuca-
jących się w oczy jest jego wielokulturowość. 
Była ona widoczna w sali obrad plenarnych, ale 
także, a może przede wszystkim, w liturgii na-
bożeństw i ich oprawie muzycznej, nad których 
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przygotowaniem pracował przez dwa lata mię-
dzynarodowy zespół i którego członkiem był ks. 
Piotr Sztwiertnia z parafii w Goleszowie. Warto 
przy tej okazji dostrzec udział chórów z Polski 
w tym przedsięwzięciu.

Będąc przydzieloną do obsługi sali plenarnej, 
mogłam się trochę przyjrzeć delegacjom Koś-
ciołów członkowskich. Z polskiej perspektywy 
naturalnym może się wydawać, że do Federacji 
należy jeden Kościół z danego kraju, tak jak to 
jest w przypadku Polski. A przecież tuż za miedzą 
sytuacja jest nieco inna, np. z Czech przyjechali 
delegaci dwóch Kościołów, jeszcze liczniejsza 
była reprezentacja niemiecka. Podobnie jest na 
innych kontynentach: np. w Indiach do Federacji 
należy 12 Kościołów, w Indonezji – 13. Trudno mi 
powiedzieć, czy wszystkie przysłały swoich de-
legatów, ale na pewno te kraje miały delegacje 
liczniejsze niż Polska.

Kolejna rzecz to udział ludzi młodych w zgro-
madzeniu, a w szczególności w delegacjach 
Kościołów członkowskich. Tutaj niestety nasz 
Kościół pozostał trochę w tyle, nie tylko w sto-
sunku do delegacji z Europy, ale także z Afryki, 
Azji czy obu Ameryk. Przedstawiciele młodzie-
ży nie tylko byli delegatami, ale także zabierali 
głos w dyskusji. Mają także co najmniej jednego 
przedstawiciela w nowowybranej Radzie Federa-
cji: znalazł się w niej bowiem delegat z Kościoła 
Bawarii, który, co warto odnotować, nie jest ani 
młodym duchownym, ani nawet studentem te-
ologii. Wydaje mi się, że przy okazji rytualnych 

pytań o to, jak zatrzymać młodzież w Kościele, 
warto się zastanowić, czy nie należałoby udo-
stępnić młodzieży więcej miejsca, pamiętając, że 
nie samymi teologami Kościół stoi.

Pozostając przy kwestii udziału młodzieży, 
w Wiśle-Malince odbyło się spotkanie przygoto-
wawcze młodzieży (youth pre-asembly), a jego 
uczestnicy przygotowali komunikat dla zgro-
madzenia, w którym skupili się m.in. na kwestii 
kryzysu klimatycznego. W trakcie zgromadze-
nia zorganizowali także manifestację na rzecz 
klimatu.

Do naszych zadań jako wolontariuszy należała 
także opieka nad delegatami podczas zwiedzania 
Miejsca Pamięci i Muzeum Auschwitz-Birkenau 
i wizyt w parafiach. Pilnowaliśmy przede wszyst-
kim, aby nasi podopieczni się nie zgubili i w kom-
plecie powrócili do Krakowa, co szczególnie przy 
wizycie w Oświęcimiu było dużym wyzwaniem. 
Natomiast podczas wizyt w parafiach delegaci 
uczestniczyli w niedzielnym nabożeństwie, spo-
tykali się z parafianami i zwiedzali lokalne atrak-
cje. Ze względów logistycznych wizyty odbywały 
się w parafiach na Śląsku, w dwóch parafiach 
w Czechach i dwóch na Słowacji.

Na koniec chciałabym zachęcić do wejścia na 
stronę www.2023.lwfassembly.org, na której ze-
brano dokumenty, materiały wideo i zdjęcia ze 
zgromadzenia. Strona jest dostępna także w ję-
zyku polskim.

Marta Wrzosek

Autorka tekstu w punkcie rejestracyjnym. 
Fot. FWL/Johanan Celine Valeriano

Grupa wolontariuszy. Fot. FWL/Johanan Celine Valeriano
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Z KAMERĄ NA XIII ZGROMADZENIU OGÓLNYM 
ŚWIATOWEJ FEDERACJI LUTERAŃSKIEJ

Trzynaste Zgromadzenie Ogólne Światowej Fe-
deracji Luterańskiej w Krakowie było wydarze-
niem, które przyciągało zainteresowanie luteran 
(i nie tylko luteran) na całym świecie. Razem 
z delegatami ze 149 Kościołów członkowskich 
z 99 krajów i wszystkich zamieszkałych konty-
nentów silną grupę stanowiły osoby relacjonu-
jące obrady za pośrednictwem różnych mediów, 
zwłaszcza prasy i mediów społecznościowych. 
Wśród nich swoją reprezentację miało także Stu-
dio Lutheraneum Parafii Św. Trójcy w Warszawie.

Z kamerą i mikrofonem towarzyszyliśmy zgro-
madzonym od przylotu na krakowskie lotnisko 
Balice 12 września, przez pierwsze 4 dni obrad 
(od 13 do 16 września), aż do wizyt w parafiach 
w niedzielę 17 września. Na dwa ostatnie dni 
zgromadzenia zabrakło nam już niestety urlo-
pów. Dla naszej trójki był to czas wytężonej pra-
cy związanej z planowaniem i organizowaniem 

poszczególnych nagrań, z ich realizacją, a później 
z montażem i emisją, zapewnianiem tłumaczenia 
tekstów itp. Starliśmy się uchwycić najważniejsze 
momenty oraz zarejestrować rozmowy z intere-
sującymi uczestnikami. Szczególnym czasem, 
także dla nas jako ekipy reporterskiej, była wi-
zyta w Miejscu Pamięci i Muzeum Auschwitz-
-Birkenau oraz wspólne przeżywanie niedzieli 
w jednej z parafii goszczących delegatów – w tym 
przypadku w parafii Śląskiego Kościoła Ewange-
lickiego-Augsburskiego Wyznania w Bystrzycy 
w Czechach.

Nagraliśmy dziesiątki godzin materiałów, 
z których do tej pory ukazało się 20 filmów do-
stępnych zarówno na parafialnym kanale You 
Tube „Luteranie w Warszawie”, jak i na oficjal-
nym kanale Kościoła Ewangelicko-Augsburskie-
go w RP „Luteranie”.

Myślę, że wszyscy uczestnicy, tak delegaci, 
osoby towarzyszące (a było ich około 900!), jaki 
i goście odwiedzający zgromadzenie, przyznają, 

Jarosław Błaszkowski i Adam Wróbel przy pracy

Przeprowadzanie wywiadów

Kamera „uchwyciła” uczestników Zgromadzenia podczas 
zwiedzania Krakowa

Towarzyszenie uczestnikom Zgromadzenia w zwiedzaniu 
Muzeum Auschwitz-Birkenau
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że było to wydarzenie niezwykłe, radosne i bu-
dujące. Wydarzenie, które pozwoliło zobaczyć 
różnorodność rodziny Kościołów luterańskich 
przejawiającą się nie tylko w odmienności kultur, 
ale i w poruszaniu tematów istotnych dla wspól-
not z różnych krajów.

Organizatorom, tak ze strony Światowej Fe-
deracji Luterańskiej, jak i ze strony Kościoła 
goszczącego, czyli Kościoła Ewangelicko-Augs-
burskiego w RP, udało się nie tylko przygotować 
i przeprowadzić założony program, spiąć wszyst-
ko od strony organizacyjnej, ale także zapewnić 
pogodną i braterską atmosferę. Słowa uznania 

i podziękowania przewijały się także w nagrywa-
nych przez nas rozmowach.

Trochę szkoda, że tak doniosłe wydarzenie 
– zapewne jednorazowe w historii naszego kra-
ju – przeszło prawie niezauważone w mediach 
innych niż nasze, kościelne. A po prawdzie tak-
że i w nich nie cieszyło się zasługującym na to 
zainteresowaniem. Wszystkich, którzy nie mieli 
okazji poczuć na żywo atmosfery zgromadzenia, 
zachęcamy do zapoznania się z relacjami z tego 
unikatowego spotkania.

Zespół Studia Lutheraneum:
Jarosław Błaszkowski

Adam Wróbel
Andrzej Weigle

ZABYTKI Z WARSZAWY I OKOLICZNYCH POWIATÓW 
ZE WSPARCIEM MAZOWSZA

Dworek Ryxa w Prażmowie, willa Wilhelma Le-
wego w Kobyłce, Synagoga im. Nożyków w War-
szawie czy pałac Radziwiłłów w Jadwisinie – to 
tylko przykłady zabytków, które dzięki wsparciu 
samorządu województwa przejdą rewitalizację, 
konserwację lub remont. Na wsparcie 38 inwe-
stycji w Warszawie oraz w okolicznych powiatach 
władze regionu przeznaczą ponad 3,6 mln zł. 
Dziś symboliczne czeki beneficjentom programu 
„Mazowsze dla zabytków” wręczyli wicemarsza-
łek Wiesław Raboszuk, przewodniczący sejmiku 
województwa mazowieckiego Ludwik Rakowski 
oraz radni województwa mazowieckiego. 

Jak zauważa wicemarszałek Wiesław Ra-
boszuk, wiele z zabytków jest w niezbyt dobrym 
stanie głównie przez brak środków na ich remont 
i konserwację. – Program ma na celu zniesienie 
tej bariery. Pomagamy właścicielom i opieku-
nom zabytków w ratowaniu naszego wspólne-
go dziedzictwa. Dziś wręczamy im symboliczne 
czeki. Te wkrótce zmienią się w realne pieniądze, 
które pozwolą na renowację aż 38 z Warszawy 
i okolicznych powiatów.

W tym roku sejmik Mazowsza wesprze ponad 
140 takich inwestycji. Radny województwa ma-
zowieckiego Piotr Kandyba zaznacza, że liczba 
i wartość złożonych wniosków w ramach pro-
gramu „Mazowsze dla zabytków” przekroczyła 
kilkukrotnie zaplanowane na ten cel środki. – To 
pokazuje jak ważne są tego typu inicjatywy. Po-
trzeby w ich pielęgnacji, renowacji i utrzymaniu 
są bardzo duże. Cieszę się, że są ludzie i insty-
tucje, którzy dbają o to, aby zabytki przetrwały 
kolejne pokolenia, aby cieszyły oczy ludzi za ko-
lejne setki lub tysiące lat. Jestem dumny z tego, 
że jako radny sejmiku mam w tym swój udział.

Wśród dofinansowanych projektów znalazł się 
wniosek Parafii Ewangelicko-Augsburskiej Świę-
tej Trójcy w Warszawie pt. „Cmentarz Ewangeli-
cko-Augsburski (Pomnik Historii) – Mauzoleum 
rodziny Braeunigów, 1821 r., prace konserwator-
skie i restauratorskie” z kwotą dotacji w wysoko-
ści 100 000 zł.

Opr. na podstawie informacji prasowej 
Urzędu Marszałkowskiego
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Z przyjemnością informujemy, że na początku 
lipca ks. Piotr Gaś – Proboszcz Parafii Ewange-
licko-Augsburskiej Świętej Trójcy w Warszawie 
odebrał w Pałacu Zamoyskich przy ul. Foksal 2 
w Warszawie czek symbolizujący przyznanie do-
tacji przez Urząd Marszałkowski Województwa 
Mazowieckiego.

Pragniemy złożyć najserdeczniejsze podzię-
kowania zarówno Urzędowi Marszałkowskiemu 
Województwa Mazowieckiego, jak i pozostałym 
instytucjom i darczyńcom za okazane wsparcie. 
Bez niego renowacja tego wyjątkowego mauzo-
leum nie byłaby możliwa.

Wręczenie symbolicznego czeku dotacji z Urzędu Marszałkowskiego Mazowsza na prace konserwatorskie 

POLSKO-CZESKO-NIEMIECKIE SPOTKANIE KOBIET 
W PSTRĄŻNEJ

Pięć pań z parafii Świętej Trójcy uczestniczyło 
w kolejnym polsko-czesko-niemieckim spot-
kaniu kobiet. Spotkania te są organizowane od 
ponad 20 lat i odbywają się naprzemiennie w jed-
nym z tych trzech krajów. Z powodu pandemii 
spotkania nie odbywały się w latach 2020-2022. 
W 2023 roku organizatorkami imprezy były sio-
stry z Czech, ale miejscem spotkania była Pstrąż-
na. Dziś jest to dzielnica Kudowy-Zdroju, tuż przy 
granicy z Czechami. Według relacji sporządzonej 
w XIX wieku, wieś założyli w 1461 roku husyci, 

którzy schronili się tu przed prześladowaniami 
po śmierci Jana Husa, następnie była ona osto-
ją braci czeskich i ewangelików reformowanych. 
Ponieważ za czasów Habsburgów doznawali oni 
wielu prześladowań, wieś się wyludniała. Dopie-
ro gdy Pstrążna znalazła się w granicach Prus, 
od 1763 roku ponownie zaczęła się zaludniać, 
jako że zaczęli przybywać tu czescy protestanci. 
W 1813 roku społeczność ewangelicko-reformo-
wana wybudowała drewniany kościół, szkołę 
i plebanię. W 1848 roku drewniany kościół za-
stąpiono budowlą z kamienia i kościół ten służy 
ewangelikom reformowanym do dnia dzisiejsze-
go. Budynek otoczony jest cmentarzem. Głów-
nym zajęciem miejscowej ludności było tkactwo. 
Po drugiej wojnie światowej miejscowość znowu 
się wyludniała, gdyż Czesi stopniowo emigrowali 
do Czechosłowacji i RFN. Opuszczone gospo-
darstwa w międzyczasie zaludnili przesiedleńcy 
z dawnych kresów wschodnich. W Pstrążnej po-
zostało zaledwie kilkunastu potomków osadni-
ków czeskich.

Schronisko „Kalwinka” – budynek z 1872 r. 
Miejsce spotkania kobiet z Czech, Polski i Niemiec 

w czerwcu 2023 r. 
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W dniach 7-11 czerwca 19 pań z Polski, Czech 
i Niemiec spotkało się w schronisku „Kalwinka”. 
Zaproponowany przez organizatorki temat „By-
łem obcy…” dawał impuls do odpowiedzi na 
pytania: co oznacza posiadanie stałego miejsca, 
w którym czujemy się jak w domu? Co oznacza 
też bycie obcokrajowcem w jakimś kraju, bę-
dąc zmuszonym do emigracji, wypędzonym ze 
swoich domostw? Wokół tych tematów toczy-
ły sie nasze dyskusje. Tym bardziej, że w ciągu 
kilku ostatnich lat tak wiele się zmieniło: wojna 
w Ukrainie pociągnęła za sobą fale uchodźców, 
zaś zmiany klimatyczne prowadzą do ucieczki lu-
dzi z terenów dotkniętych suszą i głodem.

Jedno ze spotkań dyskusyjnych

Spotkania i dyskusje

W trakcie spotkań starałyśmy się podzie-
lić wrażeniami, co ostatnie lata i wydarzenia 
zmieniły w naszym kraju i w naszym otoczeniu, 
w naszym środowisku i w naszym życiu. Jedno-
cześnie jasno stwierdziłyśmy, że czujemy po-
trzebę organizowania tych sąsiedzkich spotkań, 
które pozwalają nam na wymianę doświadczeń 
i wzajemne wsparcie.

O historii regionu opowiedziała nam emery-
towana nauczycielka pochodząca z tych stron 
– Vlasta Klapavolá. Odwiedziliśmy też czeskie 
miejscowości: Olešnice i Sedloňov, gdzie w domu 
kultury odbyło się spotkanie z rzeźbiarką Jarmilą 
Haldovą, która zaprezentowała nam swoje prace, 
w tym płaskorzeźby przedstawiające poczet kró-
lów czeskich. Wysłuchaliśmy również koncertu 
zespołu młodych puzonistów z Hronova. A w nie-
dzielę zakończyliśmy nasze spotkanie nabożeń-
stwem w kościele ewangelicko-reformowanym 
w Pstrążnej, które prowadziła ks. Małgorzata Gaś.

Następne spotkanie planujemy w roku 2024, 
kiedy to organizatorkami będą siostry z Niemiec.

Aldona Karska
Uczestniczki spotkania w kościele ewangelicko-

reformowanym w Pstrążnej

Koncert młodych puzonistów w kościele 

11.06.2023 r. Nabożeństwo na zakończenie spotkania. 
Od lewej: Maria Tuckova (Czechy), ks. Małgorzata Gaś 

(Polska) i ks. Annette Kalettka (Niemcy)
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W piątek 30. czerwca od podróży pociągiem In-
terCity rozpoczął się wakacyjny odpoczynek 
dzieci, zorganizowany jak zwykle przez luterań-
skie parafie Świętej Trójcy i Wniebowstąpienia 
Pańskiego w Warszawie. Po dojechaniu do Opola 
bus przewiózł nas do Zajazdu Jowisz, położo-
nego w lesie nad Dużym Jeziorem Turawskim. 
Poznawaliśmy najbliższą okolicę: plac zabaw, za-
grodę z osiołkami i kurami, okolice jeziora, mo-
gliśmy też spacerować po lesie.

W niedzielę byliśmy na ewangelickim nabo-
żeństwie w Opolu, gdzie zostaliśmy bardzo miło 
przyjęci. Ksiądz przywiózł zamówioną pizzę, 
a gdy ją jedliśmy w sali parafialnej wokoło sza-
lała burza, a nawet oberwanie chmury. Po po-
łudniu, już przy pięknej pogodzie, oglądaliśmy 
zwierzęta w opolskim ogrodzie zoologicznym na 
Wyspie Bolko.

Każdy dzień rozpoczynaliśmy gimnastyką 
poranną, którą prowadziła ks. Wiktoria, a także 
modlitwą i śpiewem przed śniadaniem. Kolejne 
dni to plażowanie i zabawy w wodzie, wyciecz-
ki, gry integracyjne, sportowe i planszowe oraz 
wspólny śpiew. Był także czas na poznawanie hi-
storii biblijnych, w których ważną rolę odgrywają 

zwierzęta: owca, orzeł, lew, osiołek, wilk, mrów-
ka i wąż. Mogliśmy poszaleć w Parku Linowym Li-
nolandia, pięknie położonym bezpośrednio nad 
brzegiem jeziora.

Odwiedziliśmy również Jura Park w Krasie-
jowie, gdzie mogliśmy zobaczyć multimedialne 
muzeum Nauki i Ewolucji Człowieka, ogromne 
modele dinozaurów, przejechać przez Tunel Cza-
su i pobawić się w parku rozrywki.

Podczas tego pobytu w Turawie dzieci z pa-
rafii luterańskich w Warszawie i Żyrardowie oraz 
parafii reformowanej w Warszawie mogły się le-
piej poznać i wypocząć pod opieką cioci Wiktorii, 
cioci Dominiki i cioci Eli oraz Jogi, która zapew-
niała skuteczną pobudkę nawet największym 
śpiochom.

ebe

WYPOCZYNEK NAD JEZIOREM

Grupa uczestników letniego wypoczynku z opiekunkami: 
Elżbietą Byrtek, ks. Wiktorią Matloch i proboszczem 

parafii ewangelickiej w Opolu ks. Wojciechem Prackim

Poranna gimnastyka

W Jura Parku

W Muzeum Nauki i Ewolucji Człowieka w Krasiejowie

Czas na historie biblijne, w których ważną rolę 
odgrywają zwierzęta…
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W dniach 27 sierpnia – 2 września 2023 r. miał 
miejsce Dolnośląski Obóz Młodzieżowy. Młodzież 
z naszej Parafii wraz z ks. Sebastianem Madej-
skim, korzystając z ostatniego tygodnia wakacji, 
pojechała do Lubachowa w powiecie świdni-
ckim. Tam spędziliśmy intensywnie, ale bardzo 
wartościowo czas. Każdego dnia mieliśmy po-
ranne oraz wieczorne zebrania, podczas których 
czytaliśmy fragmenty biblijne i dyskutowaliśmy 

na ich temat. Zdobyliśmy szczyt Wielka Sowa, 
a także odpoczywaliśmy nad Jeziorem Bystrzy-
ckim. Odwiedziliśmy Kościół Pokoju w Świdnicy, 
Zamek Książ w Wałbrzychu oraz wiele innych 
pięknych miejsc na Dolnym Śląsku. Wieczorami 
graliśmy w gry planszowe. Znaleźliśmy również 
czas na warsztaty artystyczne, sportowe i filmo-
we. Jesteśmy wdzięczni za ten błogosławiony 
czas pełen atrakcji i Słowa Bożego.

ks. Sebastian Madejski

MŁODZIEŻ NA WAKACJACH

Na szczycie Wielkiej Sowy

Gry planszowe

Wspólny posiłek

Warsztaty artystyczne

Warsztaty filmowe
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Grupa młodzieży pod zamkiem Książ Na tle ołtarza w kościele Pokoju w Świdnicy

XXX OGÓLNOPOLSKIE FORUM 
KOBIET LUTERAŃSKICH

W dniach 22-24 września 
2023 r. odbyło się w Warsza-
wie jubileuszowe XXX Ogól-

nopolskie Forum Kobiet Luterańskich (OFKL). 
Organizatorem, jak zawsze, była Synodalna Ko-
misja ds. Kobiet, której obecnie przewodniczy 
ks. Katarzyna Rudkowska.

Przybyłe na XXX OFKL panie przywitał w sa- 
li synodalnej zwierzchnik Kościoła Ewangeli-
cko-Augsburskiego – ks. biskup Jerzy Samiec. 

Pierwszego dnia uczestniczki Forum miały też mo- 
żliwość odwiedzenia „Niewidzialnej wystawy”. 
To szczególne doświadczenie przybliżyło nam, 
widzącym, codzienność osób niewidomych.

Kolejny dzień rozpoczęto modlitwą, którą 
poprowadziła ks. Małgorzata Gaś. Następnie roz-
poczęły się obrady wokół tematu: „Wiara w co-
dzienności”. Referaty wprowadzające wygłosiły: 
ks. Katarzyna Kowalska – „Wiara w codzienności 
chorego” i dk. Dorota Obracaj – „Wiara w co-
dzienności młodej matki”, natomiast Nataliia 
Sahaidachna z Ukrainy i Essaiah Techane z Etio-
pii mówili o tym, jak wspierała ich „Wiara w co-
dzienności uchodźcy”. Powyższe tematy były 
podstawą do dyskusji w grupach. Po przerwie 
obiadowej słowa pozdrowienia wygłosiły za-
proszone na Forum ks. Eva Oslíková ze Słowacji, 
dk. Vera Gast-Kellert z Niemiec i ks. Silvie Milic-
hová z Czech.

Podczas Forum można było nabyć książkę 
„Powołane przez Boga. Droga do ordynacji lu-
teranek w Polsce”, wydaną przez Wydawnictwo 
Augustana dzięki dofinansowaniu z dotacji Świa-
towej Federacji Luterańskiej.

Podczas niedzielnego nabożeństwa w koś-
ciele ewangelicko-augsburskim Świętej Trójcy 
po raz pierwszy wręczono nagrodę im. Ireny 
Heintze. Otrzymała ją diakon Vera Gast-Kellert 
z Niemiec, która przez lata wspierała polskie 

Uczestniczki XXX OFKL 

Grupa uczestniczek Forum podczas zwiedzania 
„Niewidzialnej wystawy”
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luteranki. Laureatka wygłosiła też kazanie, które-
go tekst publikujemy poniżej.

Wspólny obiad w Lutheraneum w podzie-
miach kościoła zakończył jubileuszowe XXX Ogól-
nopolskie Forum Kobiet Luterańskich.

Aldona Karska

Dk. Dorota Obracaj podczas XXX OFKL

23.09.2023 r. Ks. Małgorzata Gaś 

Natalia z Ukrainy
Uczestniczki XXX OFKL po nabożeństwie w kościele 

Świętej Trójcy w Warszawie

Ks. Katarzyna Kowalska

Essayas Techane pochodzący z Etiopii podczas dyskusji 
o wierze w codzienności uchodźcy



INFORMATOR Nr 4 (119) 2023

29

Łaska Pana naszego Jezusa Chrystusa, miłość 
Boga i społeczność Ducha Świętego niech będą 
z nami wszystkimi. Amen.

Tego lata miałam okazję odwiedzić dwie małe 
wioski: Mańki (niegdyś wschodniopruskie Man-
chengut) i Łęguty (niegdyś wschodniopruskie 
Langgut). To te mazurskie wsie, w których Irena 
Heintze z domu Goller bezpośrednio po wojnie, 
jako młoda nieordynowana teolożka, sprawo-
wała swoją posługę. Jej imieniem nazwałyście 
nagrodę, która dzisiaj zostanie wręczona po 
raz pierwszy. Jestem bardzo wzruszona, że wy-
brałyście mnie na laureatkę. Jestem też bardzo 
wdzięczna i zaszczycona, że mogę wygłosić ka-
zanie w kościele Świętej Trójcy, którego historię 
bardzo dobrze znam.

KAZANIE WYGŁOSZONE PRZEZ DIAKON 
VERĘ GAST-KELLERT 

W KOŚCIELE EWANGELICKO-AUGSBURSKIM 
ŚWIĘTEJ TRÓJCY W WARSZAWIE 

PODCZAS NABOŻEŃSTWA NA ZAKOŃCZENIE 
XXX FORUM KOBIET LUTERAŃSKICH 

24 WRZEŚNIA 2023 ROKU

Przeszłam przez oba cmentarze położone za 
kościołami, myśląc o Irenie Heintze, której nie-
stety nie znałam osobiście. Na wielu grobach po-
zostało jedynie obramowanie, ale na niektórych 
są stare tablice nagrobkowe z nazwiskami, jak 
ten Emila Lucka, ur. 1902. zm. 1950, Friedy Ruba, 
z d. Strieloski. ur. 1901, zm. 1949, czy Emmy 
Paschkowski, ur. 1895, zm. 1970. Wszyscy oni byli 
w roku 1946 osobami w średnim wieku. Opowia-
dali pewnie Irenie o okropnościach wojny, o ma-
sakrze w styczniu 1945, kiedy 24 cywilów zostało 
w Łęgutach brutalnie zamordowanych przez żoł-
nierzy Armii Czerwonej. Opowiadali o strachu 
przed wypędzeniem i ucieczką, o głodzie, cho-
robach i śmierci, a Irena Heintze przeżywała 
to podczas odwiedzin u nich. O czym mówiła 
w swoich kazaniach w tych dwóch wówczas cał-
kowicie spustoszonych wiejskich kościołach, 
pytam sama siebie, kiedy pogrążona w myślach 
stoję przy grobach. Może był to właśnie ten 
fragment z Ewangelii wg św. Jana, rozdziału 14, 
który zaproponowałyście jako tekst dzisiejszego 
kazania.

Im dłużej myślę o tym tekście, tym bardziej 
czuję, jak dotyczy on zarówno czasów, w których 
został napisany, jak i sytuacji, którą przeżywała 
Irena Heintze w Łęgutach i Mańkach, oraz naszej 
obecnie. 

Posłuchajmy słów z rozdziału 14, wierszy 1-6, 
które Jezus kieruje do swoich uczniów i uczennic: 

Niech się nie trwoży serce wasze; wierzcie 
w Boga i we mnie wierzcie! W domu Ojca mego 
wiele jest mieszkań; gdyby było inaczej, byłbym 

24.09.2023 r. Dk. Vera Gast-Kellert na ambonie kościoła 
Świętej Trójcy, fot. A. Karska
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wam powiedział. Idę przygotować wam miejsce. 
A jeśli pójdę i przygotuję wam miejsce, przyjdę 
znowu i wezmę was do siebie, abyście, gdzie Ja 
jestem, i wy byli. I dokąd Ja idę, wiecie, i drogę 
znacie. Rzekł do niego Tomasz: Panie, nie wiemy, 
dokąd idziesz, jakże możemy znać drogę? Odpo-
wiedział mu Jezus: Ja jestem droga i prawda, i ży-
wot, nikt nie przychodzi do Ojca, tylko przeze mnie.

Niech się nie trwoży serce wasze. Jezus za-
powiada czekającą Go śmierć. To jest początek 
Jego mów pożegnalnych. Kiedy te słowa zostały 
napisane, były podnoszącymi na duchu słowami 
pociechy, wypowiedzianymi w czasie rozpoczy-
nających się prześladowań chrześcijan. Ta zapo-
wiedź wywołała w uczniach wielkie przerażenie 
i głęboką niepewność: „Co będzie z nami teraz 
bez Jezusa? Jaka przyszłość jest przed nami?“ 
– pytali. Dlatego pierwsze słowa Jezusa brzmią: 
Niech się nie trwoży serce wasze.

Niech się nie trwoży serce wasze. Tak zapewne 
zaczynała Irena Heintze niejedno nabożeństwo 
czy odwiedziny, stając przed pytającymi i zroz-
paczonymi ludźmi w jej parafiach, przed dziećmi 
bez ojców, zrezygnowanymi wdowami i ranny-
mi, bezradnymi i zdezorientowanymi na gruzach 
dyktatury, która doprowadziła do straszliwej 
wojny. Sama Irena Heintze – w związku z prze-
słuchaniami przez gestapo i uwięzieniem jej ojca 
i szwagierki w hitlerowskich obozach koncen-
tracyjnych – przeżyła wystarczająco dużo, by jej 
serce się trwożyło. A teraz przyszło jej żyć i służyć 
wśród ludzi, których naród – mój naród – jej ro-
dzinie i jej narodowi – Waszemu narodowi – zgo-
tował niewyobrażalne cierpienie. 

Niech się nie trwoży serce wasze – to słyszy-
my również i my dzisiaj w obliczu wielkich trosk 
o przyszłość naszych czasów: trwającej wojny 
całkiem blisko, w Ukrainie, i w innych miejscach 
tego świata, fal uchodźców na całym świecie i za-
grażającego nam kryzysu klima-tycznego. Niech 
się nie trwoży serce wasze – słyszą to młodzi lu-
dzie, którzy z obawą pytają o dobrą przyszłość, 
słyszą rodziny, które starają się o pewniejszą pra-
cę, słyszą ludzie starsi w obliczu słabnących sił. 

Niech się nie trwoży serce wasze – słyszymy i my 
stając przed palącymi problemami i niepewnoś-
ciami w naszych Kościołach i parafiach.

Niech się nie trwoży serce wasze. Czy to nie 
brzmi cynicznie, trochę jakby „Głowa do góry! 
Nie będzie tak źle!”? Nie możemy naszemu 
sercu kazać, by tak po prostu dodało nam od-
-wagi. Często niestety tak się nie dzieje. Ważne 
jest więc, kto mówi do nas te słowa – to sam 
Jezus Chrystus, który nie zachęca tylko: „Głowa 
do góry!”, ale wyciąga do nas swoją pomocną 
i wspierającą dłoń.

Greckie słowo dla „trwożyć się”, to „tarassein”. 
Oznacza ono zawirowanie wody, kiedy wszystko 
staje się mętne, to, co na dnie podchodzi do góry 
i nie ma już żadnej struktury ani przejrzystości. 
Wszystko, co do tej pory dawało uczniom opar-
cie, siłę i kierunek, załamuje się. Grunt nie jest już 
rozpoznawalny. To prowadzi do wewnętrznego 
wstrząsu, wywołuje strach przed życiem i głębo-
kie „tarassein”. Wtedy potrzeba kogoś, kto zakoń-
czy to groźne „tarassein” tak, aby mogła pojawić 
się nowa ufność i nowa przejrzystość.

Wierzcie w Boga i we mnie wierzcie, czytamy 
dalej. Dwa imperatywy. Na pierwszym planie 
mają stać nie rzeczy, które wywołują strach i nas 
opanowują, ale zaufanie, więź. „Pozo-stańcie 
w tej więzi ze mną”, mówi Jezus, „a przeze mnie 
w więzi z Bogiem, o którym tak wiele dowiedzie-
liście się ode mnie”. Wiara – to nie jest zwykłe 
uznanie za prawdziwe dogmatycznych przepi-
sów, ale relacja, relacja zaufania Bogu. Dlatego 
Jezus mówi: Wierzcie w Boga i we mnie wierzcie! 

W tych strasznych latach, kiedy Irena Heintze 
żyła i pracowała w Mańkach i Łęgutach, niezmier-
nie ważne było to, by ludzie w parafiach, prawdo-
podobnie niemieckie i mazurskie matki i dzieci, 
mogli się przekonać o tym, że jest ktoś dla nas, 
osoba, która zwraca się do nas z miłością i poka-
zuje, że moc Ewangelii jest większa niż głębokie 
groby i rany, które zostały zadane. 

Wspólnie stawali przy Stole Pańskim i bra-
li cenne opłatki, których nie starczało, i któ-
re było trzeba dzielić. Stawali w obecności 
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nieordynowanej kobiety, której nie wolno było 
udzielać sakramentów, Polki, która w oczach ich 
narodu jeszcze w nieodległej przeszłości ucho-
dziła za człowieka drugiej kategorii. I oni do-
świadczyli, i my doświadczamy: w Chrystusie nie 
ma kobiety ani mężczyzny, nie ma Niemców ani 
Polaków. Oni słuchali i doświadczyli egzysten-
cjalnie: W domu Ojca mego wiele jest mieszkań; 
gdyby było inaczej, byłbym wam powiedział. To 
jest obietnica ojczyzny dla pozbawionych ojczy-
zny. Tam jest miejsce dla wszystkich. Łączność 
w Chrystusie Jezusie między nami i z Bogiem daje 
nadzieję we wszelkiej beznadziejności, zaufanie 
pośród wszystkich zerwanych relacji, przyszłość 
w obliczu gruzów i życie w obliczu śmierci. 

Jezus przygotowuje uczniów na swoje odejście 
i mówi: I dokąd Ja idę, wiecie, i drogę zna-cie. Ale 
to było zapewne zbyt wielkie wyzwanie. I dla nas 
jest to często zbyt wielkie wy-zwanie wtedy, kiedy 
Bóg wydaje się nam daleki. Nie, my też nie znamy 
drogi i pytamy jak Tomasz: Panie, nie wiemy, do-
kąd idziesz, jakże możemy znać drogę?

Jakże możemy znać drogę? Drogę wyjścia 
z zagrożeń naszych czasów, drogę kierunku poli-
tycznego naszych krajów, drogę naszych Kościo-
łów i parafii. Stoimy bezradni jak Tomasz. Jestem 
przekonana, że również Irena Heintze często 
wzdychała i nie wiedziała, co ma zrobić.

Jezus nie karci Tomasza, nie karci też nas, 
kiedy tak pytamy. Dopuszcza to pytanie i od-
powiada, wskazując na siebie: Ja jestem droga 
i prawda, i żywot, nikt nie przychodzi do Ojca, 
tylko przeze mnie. On sam jest łącznikiem. Jego 
mamy się trzymać w życiu i w śmierci – to ma na 
myśli, kiedy nas wzywa: Wierzcie w Boga i we 
mnie wierzcie. Trzymać się Tego, który tak na-
kazał „tarassein”, burzy na jeziorze się uciszyć, 
że przerażeni i obawiający się o swoje życie to-
warzysze podróży łodzią mogli jedynie przy-
glądać się ze zdziwieniem. Trzy-mać się Tego, 
który Łazarza wzbudził z martwych, a z jego 
siostrą Martą prowadził rozmowę teologiczną. 
Trzymać się Tego, który zwracał się do spraco-
wanych i obciążonych i który Irenie Heintze dał 

siłę do jej trudnej, ale ważnej służby bliźniemu. 
Trzymać się Tego, który ma ten świat w swoich 
rękach i swoje zbory na całym świecie umacnia 
i pociesza, a nas, Polaków i Niemców, uzdolnił 
do pojednania. Trzymać się Tego, o którym czy-
tamy: „Jezus Chrystus wczoraj i dziś, ten sam i na 
wieki”. 

Pod koniec mojego spaceru przez cmentarz 
w Łęgutach widzę na jego górnym końcu, trochę 
na podwyższeniu, kamień upamiętniający ofiary 
masakry w styczniu 1945 r. Jest względnie nowy 
i czytam po niemiecku i po polsku słowa z roz-
mowy Marty i Jezusa przy grobie Łazarza, zapisa-
ne w 11 rozdziale Ewangelii św. Jana: 

Rzekł jej Jezus: Jam jest zmartwychwstanie 
i żywot; kto we mnie wierzy, choćby i umarł, żyć 
będzie. A kto żyje i wierzy we mnie, nie umrze na 
wieki. 

Dalej w tej rozmowie czytam pytanie do Mar-
ty, które czeka na moją odpowiedź: Czy wierzysz 
w to? 

A pokój Boży, który przewyższa wszelki ro-
zum, niech strzeże serc naszych i myśli naszych 
w Chrystusie Jezusie. Amen.

Diakon Vera Gast-Kellert

Ks. Halina Radacz wręcza diakon Verze Gast-Kellert 
statuetkę Nagrody im. Ireny Heintze, fot. A. Karska
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Szanowni Państwo!
Minęło już jedenaście lat, odkąd rozpoczął 

działalność pierwszy i dotychczas jedyny w Pol-
sce i w tej części Europy Ekumeniczny Uni-
wersytet Trzeciego Wieku ChAT, uniwersytet 
o specyficznym profilu działalności. Patronat 
nad jego ekumeniczną ideą objęła Polska Rada 
Ekumeniczna, a patronat naukowy Chrześcijań-
ska Akademia Teologiczna. O jego wyjątkowo-
ści w ciągu tych jedenastu lat wypowiadali się 
w swoich wystąpieniach zaproszeni goście z Par-
lamentu, Ministerstwa Rodziny i Polityki Spo-
łecznej, Urzędu Miasta Stołecznego Warszawy 
i Urzędu Marszałkowskiego, a także innych orga-
nizacji pozarządowych i samorządowych, świe-
ckich i kościelnych. 

W dwunastym roku akademickim naszej dzia-
łalności, podobnie, jak w poprzednich latach, 
będziemy realizować projekt pt. „Edukacja, inte-
gracja, ekumenizm i aktywność społeczna osób 
starszych na EUTW”. Nasza Alma Mater podjęła to 
wyzwanie i stworzyła płaszczyznę do spotkania 
i dialogu w duchu ekumenicznym, przechodząc 
od teorii do praktyki. W naszej uniwersyteckiej 

społeczności panuje atmosfera tolerancji i dialo-
gu w pojednanej jedności w różnorodności. 

Zależy nam na szerzeniu i urzeczywistnieniu 
idei ekumenizmu, rozumianego jako procesu po-
znawania się i zrozumienia inaczej wierzących. 
Dokonuje się to poprzez kształcenie, dzięki któ-
remu my akurat nie otrzymujemy kwalifikacji 
zawodowych, ale pozyskujemy orientację róż-
nokierunkową, która ułatwia nam ocenę rze-
czywistości, tak potrzebną w obecnym czasie 
w rozwiniętym i spolaryzowanym społeczeń-
stwie. Na spotkaniach integracyjnych i ekume-
nicznych wyjazdach studyjnych, podczas których 
nie zdarzyły się żadne nieporozumienia czy kon-
flikty przez te jedenaście lat, następuje wielowar-
stwowa integracja, wzbogacana wiedzą. Czy nie 
możemy mówić tu o sukcesie?

Realizacja celów naszej idei i planów jej roz-
szerzenia, żeby nie pozostała tylko w sferze ma-
rzeń, wymaga określonych środków finansowych 
i rzeczowych. Dotychczas przez te jedenaście lat 
nie mieliśmy problemu z finansowaniem naszej 
działalności dzięki dofinansowaniu przez Urząd 
Miasta Stołecznego Warszawy oraz Minister-
stwa Rodziny i Polityki Społecznej. Natomiast 
w zakresie zabezpieczenia środków rzeczowych 
i lokalowych otrzymywaliśmy przez 9 lat pomoc 
od Parafii Świętej Trójcy Kościoła Ewangelicko-
-Augsburskiego. Było to możliwe dzięki zaanga-
żowaniu ks. proboszcza Piotra Gasia, członka 
honorowego EUTW i Rady Programowej Uniwer-
sytetu oraz Przewodniczącego Warszawskiego 
Oddziału Polskiej Rady Ekumenicznej. Jesteśmy 
mu za to niezmiernie wdzięczni. 

Już trzeci rok akademicki po przepro-
wadzce z pomieszczeń Parafii Świętej Trójcy 
rozpoczynamy działalność w naszej uczelni 
patronackiej– Chrześcijańskiej Akademii Teolo-
gicznej w Warszawie. Jesteśmy zorganizowani 

Przemówienie inauguracyjne 
Prezesa Zarządu Romana Michalaka

INAUGURACJA XII ROKU AKADEMICKIEGO 2023/24 
EKUMENICZNEGO UNIWERSYTETU 

TRZECIEGO WIEKU ChAT
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logistycznie i pod względem organizacji zajęć. 
Doszło już do ożywienia działalności po przerwie 
spowodowanej pandemią. Ale pozostał nam 
jeszcze problem rekrutacji i odbudowania stanu 
członków sprzed pandemii, a nawet podwojenie 
ich liczby. Dlatego też, chcemy ten rok akademi-
cki poświęcić priorytetowo temu celowi.

Członkowie zgłaszający akces do naszego 
uniwersytetu nie muszą deklarować swoich re-
ligijnych zapatrywań. Nasza inicjatywa nie ma 
charakteru wyznaniowego, a wybitnie edukacyj-
no-integracyjny, ukazujący religijno-kulturową 
różnorodność jako integralny element polskiej 
tożsamości.

W naszym wieku ze strachu przed niepowo-
dzeniem znajdujemy wiele sposobów na odło-
żenie naszych decyzji. To prowadzi do poczucia 
winy i ostrej samokrytyki i ogarnia nas lęk przed 

następstwami. Strach to zły doradca, a lęki miną, 
tylko proszę przyjść, zobaczyć, usłyszeć i prze-
konać się, że prowadzimy naszą działalność 
w kameralnym stylu, we wspaniałej, rodzinnej 
atmosferze. Bardzo proszę o poinformowanie 
swoich bliskich w rodzinie lub znajomych, że 
mogą skorzystać z pięknej idei naszego uniwer-
sytetu i ze środków realizacji tej idei, a ściślej 
z zajęć jakie oferuje w bogatym programie Eku-
meniczny Uniwersytet Trzeciego Wieku ChAT.

Realizujemy nasze zadania poprzez:
1. wykłady i seminaria,
2. zajęcia plenarne w tym spotkania inte- 

gracyjne,
3. naukę języków obcych,
4. kursy informatyczne,
5. zajęcia usprawniająco-relaksacyjne w tym: 

gimnastyka na sali i na pływalni oraz taniec 
w kręgu,

6. zajęcia w Zespołach Twórczych i Samo- 
kształceniowych:
• zespół literacki,
• zespół wokalno-muzyczny (w tym chór 

EUTW),
• zespół plastyczny (w tym grupa deco-

upage i grupa malarska),
• zespół turystyczno-krajoznawczy i eku-

menicznych wyjazdów studyjnych,
• zespół kulinarny i kosmetyczno- 

-fryzjerski.
Szczegółowe informacje o Uniwersytecie 

znajdują się na naszej stronie internetowej 
www.eutw.edu.pl 

Dane kontaktowe: 
Ekumeniczny Uniwersytet Trzeciego Wieku 
ChAT 
01-771 Warszawa, ul. Broniewskiego 48; 
adres mailowy: eutw@chat.edu.pl 
telefon: 669 009 945. 

Roman Michalak, Prezes Zarządu EUTW  

Wykład inauguracyjny prof. Ewy Łętowskiej
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Projekt ,,Kotwice Pamięci” realizowany jest na 
Cmentarzu Ewangelicko – Augsburskim w War-
szawie przy ulicy Młynarskiej 54/56/58 od 2010 
roku. W zajęciach uczestniczą uczniowie Szkoły 
Podstawowej nr 386 im. Marszałka Józefa Piłsud-
skiego, dawniej Gimnazjum nr 47 im. Marszałka 
Józefa Piłsudskiego. Placówka ta znajduje się na 
Woli - dzielnicy, która w czasie wielowiekowej 
historii była świadkiem wielu wydarzeń. Podej-
mując się realizacji projektu ,,Kotwice Pamię-
ci” chcieliśmy zainteresować uczniów historią 
lokalną, historią miejsc, w których uczniowie 
mieszkają, pracują ich rodzice. To ważny obszar 
poznawania przeszłości. Od 2022 roku w zaję-
ciach biorą udział również uczniowie Szkoły Pod-
stawowej nr 321. Spotkania z uczniami, naszymi 
absolwentami oraz rodzicami uczniów są budu-
jące, pokazują nam celowość naszej pracy.

Mimo, że jestem już uczniem klasy drugiej lice-
um to wciąż wspominam ten czas. Pani Elżbieta 
Brykowska oraz Pan Lucjan Wojtowicz na każdym 
spotkaniu potrafili zarazić nas pasją poznawa-
nia przeszłości i pielęgnowania wiedzy o naszych 
przodkach. Moja praca na Cmentarzu Ewangeli-
cko – Augsburskim dała mi tyle radości, że nawet 
teraz pamiętam każdy szczegół swojej działalno-
ści. Po godzinach niekiedy ciężkiej, fizycznej pracy 
nabrałem szacunku do osób, które zdążyły opuś-
cić ten świat, zanim się na nim pojawiłem. Dzięki 

temu zacząłem postrzegać cmentarz inaczej, już 
nie jako miejsce pełne kamieni, ale miejsce końca 
historii życia wielu ludzi takich jak każdy z nas.

Piotr Kamiński

Jako mama dwóch chłopców – wolontariuszy 
w projekcie „Kotwice Pamięci”, doceniam jak ta 
inicjatywa w niezwykły i istotny sposób wspiera 
proces wychowania młodzieży. Prowadzone za-
jęcia uczą wzajemnego szacunku i pokazują, że 
warto się angażować nie tylko w działania przy-
noszące wartości materialne. Zajęcia uczą wy-
trwałości, konsekwencji, szacunku do historii. Są 
okazją nie tylko do nauki, lecz także integracji 
uczniów, nauczycieli oraz rodziców. Podkreślenia 
wymaga, że sekretem powodzenia projektu „Ko-
twice Pamięci” są wyjątkowi ludzie, którzy byli 
jego inicjatorami i od lat konsekwentnie go wdra-
żają. Pani Elżbieta Brykowska oraz Pan Lucjan 
Wojtowicz budują w uczniach poczucie własnej 
wartości i rozwijają kompetencje. Wyróżniają się 
otwartością, empatią, cierpliwością, co przekłada 
się na bardzo dobry kontakt z uczniami. Pokazu-
jąc własną pasję, zaciekawiają młodzież. 

Angelika Kamińska

[…] I wiedz, że krokiem w nędznym bucie
jak pomnik dziś w historię wrastasz.
I wiedz, że w sercu twoim bije
uparte serce tego miasta. […]
Stanisław Marczak – Oborski ,,Do Powstańca”

Lucjan Wojtowicz, Elżbieta Brykowska

PAMIĘĆ, KTÓRA NIE PRZEMINIE…
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MIĘDZYNARODOWA KONFERENCJA W MIŚNI

W dniach 15-21 czerwca 2023 r. odbyło się w Miś-
ni, w Saksonii, na terenie klasztoru świętej Afry, 
spotkanie pod hasłem: „…aby zgotować wam 
przyszłość i natchnąć nadzieją” (Księga Jeremia-
sza 29, 11), zorganizowane przez Ewangelicko-
-Luterański Kościół Krajowy Saksonii.

Kościoły landu Saksonia utrzymują wielo-
letnie partnerstwa z Kościołami na całym świe-
cie. Na spotkanie w Miśni przybyła ponad setka 
reprezentantów i reprezentantek partnerskich 
Kościołów oraz wolontariuszy Dzieła Misyjnego 
Lipska (Leipziger Missionswerk), w tym sześć-
dziesięciu pięciu gości z piętnastu krajów: Czech, 
Danii, Indii, Kolumbii, Kuby, Łotwy, Niderlandów, 
Papui-Nowej Gwinei, Polski, RPA, Rumunii, Szwe-
cji, Tanzanii, USA.

Partnerstwo naszego Kościoła z Ewangelicko-
-Luterańskim Kościołem Krajowym Saksonii 
i Czechosłowackim Kościołem Husyckim trwa 
od roku 2000. Są to coroczne spotkania kobiet, 
poświęcone konkretnym tematom biblijnym i nie 
tylko, wybranym przez gospodarzy spotkania.

Ponieważ biorę udział w tych spotkaniach od 
2006 roku, zostałam oddelegowana jako repre-
zentantka strony polskiej. 

Program konferencji miśnieńskiej składał 
się z pracy biblijnej, wykładów, warsztatów, wy-
miany poglądów, rozmów i wspólnej modlitwy. 
Wszyscy mieli możliwość, a właściwie obowią-
zek, przedstawić się w formie informacji i zdjęć 
zamieszczonych na roll-up’ie oraz przedmiotów 
charakteryzujących daną współpracę.

Dwa wieczory spędziliśmy na oglądaniu 
krótkiego występu - prezentacji każdej grupy 
partnerskiej. Wysłuchaliśmy rozważań do Księgi 
Jeremiasza 29, 11, Ewangelii Mateusza 10, 17-
27 oraz 1 Listu Piotra 3, 15, po czym w małych 
grupach dyskutowaliśmy i odpowiadaliśmy na 
zadane przez prelegenta pytania. Był to punkt 
programu nazwany: praca biblijna.

Wykłady wygłosili goście z różnych krajów. 
Tematami były: „Wspólne życie w sąsiedztwie”, 
„Sprawiedliwość, pokój i zachowanie stworze-
nia”. Również warsztaty poświęcone były tym 
tematom. Ostatni wykład wygłosił ks. Ireneusz 
Lukas, sekretarz Światowej Federacji Luterań-
skiej do spraw Europy. Bardzo ucieszyło mnie to 
spotkanie po latach.

W niedzielę zorganizowano wielkie święto dla 
wszystkich chętnych, których parafie utrzymują 
współpracę z parafiami za granicą. Było to także 
doroczne święto Dzieła Misyjnego Lipska. W uro-
czystym nabożeństwie w katedrze świętych Jana 
i Donata w Miśni Słowo Boże wygłosił biskup Ta-
milskiego Kościoła Ewangelicko-Luterańskiego 
Christian Samraj. Podczas tego nabożeństwa 
pobłogosławieni zostali wolontariusze Dzieła Mi-
syjnego, którzy w tym roku wyjadą do Paragwaju, 
Argentyny, Tanzanii, Słowacji i innych krajów.

Ostatni dzień przeznaczono na wycieczkę 
do Wittenbergi. Zwiedzaliśmy dwa ważne dla 
Reformacji kościoły, czyli kościół zamkowy 
i kościół miejski, ogród Lutra (Luthergarten) 
oraz panoramę miasta Wittenberga autorstwa 
Yadegar’a Asisi. Ogród Lutra to świetny pomysł 
na upamiętnienie 500-lecia Reformacji. „500 lat 
Reformacji – 500 drzew w Wittenberdze” - pod 

Anna Mużdżak (Polska), Ute Oelschläger(Niemcy), 
ks. Alena Naimanova (Czechy), uczestniczki polsko-
czesko-niemieckich spotkań kobiet na tle roll-upu 

ilustrującego te spotkania
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Uczestnicy konferencji w Miśni

tym hasłem Światowa Federacja Luterańska 
i miasto Wittenberga stworzyły międzynarodowy, 
ekumeniczny i żywy pomnik. Tych 500 drzew już 
rośnie, a każde drzewo ma drzewo partnerskie 
w różnych zakątkach świata. Powstał też pro-
jekt „Ogród Lutra 500+”. Zaproszeni są do niego 
ludzie wszystkich wyznań, z całego świata, by 

posadzić w swoim otoczeniu drzewo lub więcej 
drzew i połączyć się z Ogrodem Lutra we wspól-
ną sieć. Reformacja żyje więc dalej. Jej szacu-
nek dla wolności, godności i odpowiedzialności 
każdego pojedynczego człowieka jest ważny 
dla wszystkich ludzi. Ogród Lutra 500+ jest tego 
wyrazem.

Anna Mużdżak
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częścią nabożeństwa, zaś u nich – bywają tylko 
ozdobnikiem.

Osoby innych wyznań często pytają o stosu-
nek naszego kościoła do Marii, papieża, świętych. 
Padają również pytania o różnice między wyzna-
niami – czym nasza wiara różni się od tego, w co 
wierzą wierni kościołów rzymsko-katolickiego, 
prawosławnego, a także ewangelicko-reformo-
wanego. Czasem na przekazaniu kilku informacji 
rozmowa się kończy, ale bywa, że padają kolejne 
pytania, np. o reformację czy obecność lutera-
nów w Polsce.

Rozmawiamy też o budynku naszego kościo-
ła, jego historii, architekturze, powojennej odbu-
dowie. Wszyscy, bez wyjątku podziwiają wnętrze 
świątyni. Podkreślają panujący tu spokój i har-
monię. Te opinie można również przeczytać 
w wyłożonej w kościele księdze wpisów.

– Rozmowy z osobami odwiedzającymi koś-
ciół są dla mnie bardzo cenne. Odpowiadam 

KOŚCIÓŁ OTWARTY DZIĘKI DYŻURUJĄCYM 
PARAFIANOM

– Co oznaczają te cyferki?
To pytanie najczęściej zadawane przez osoby 

odwiedzające kościół Św. Trójcy. Kościół przez 
sześć dni w tygodniu jest otwarty dla wiernych, 
turystów i zwykłych przechodniów. Od godziny 
11.00 do 17.00 każdy może tu wejść, pomodlić 
się, zwiedzić wnętrze. Odwiedzający mogą obej-
rzeć wystawę „Pamiętaj, jesteśmy”, przeczytać 
informacje na ulotkach, wysłuchać nagrania 
przybliżającego zarówno historię kościoła, jak 
i ewangelików w Polsce (audioguide), a także 
porozmawiać z jedną z dyżurujących w kościele 
osób. Obecnie są to Alicja Welman, Ilona Szaj-
kowska i Jan Daab.

– Bardzo cenię sobie możliwość pracy w na-
szym kościele. Czuję się częścią tej wspólnoty. Je-
stem w parafii już od 20 lat. Od dłuższego czasu, 
szukałem tu dla siebie takiej aktywności, która 
pozwoliłaby mi zaangażować się na rzecz naszej 
wspólnoty. Zbiegło się to w czasie, z ogłoszeniem 
o naborze chętnych do dyżurowania w kościele, 
w celu obsługi ruchu turystycznego. Zgłosiłem się 
bez wahania. Mam tu możliwość interakcji z ludź-
mi z całego świata. Doceniam również to, że mogę 
się tu wyciszyć, poddać się refleksji i modlitwie – 
tak opowiada Jan Daab.

To prawda, że przytoczone w tytule pytanie 
pojawia się najczęściej, ale zazwyczaj jest to do-
piero początek rozmowy.

Ważne rozmowy
Kiedy nasz gość usłyszy już odpowiedź, że 

intrygujące go cyfry to numery pieśni wyzna-
czone na dane nabożeństwo, często sięga po 
śpiewnik. Czasem okazuje się, że wiele z nich 
zna i wtedy pojawia się uśmiech. Po tym krótkim 
„matematycznym” wstępie rozmowy zmierzają 
w różnych kierunkach. Dotyczą na przykład roli 
pieśni jako ważnej modlitwy. To goście wyznania 
rzymsko-katolickiego zauważali niejednokrot-
nie, że dla nas ewangelików, pieśni są integralną 

Kościół Ewangelicko-Augsburskiej Świętej Trójcy 
od strony ul. Mazowieckiej. Fot. Małgorzata Gaś
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Ostatni czas przyniósł spore ożywienie w „orga-
nowym życiu” Parafii. Choć okres letni i wakacyj-
ny kojarzy się z odpoczynkiem, to kulturalnie był 
to zintensyfikowany czas. Wielopłaszczyznowe 
działania pozwoliły wprowadzić jeszcze więcej 
muzyki organowej do (i tak bardzo bogatego) 

Z ŻYCIA MUZYCZNEGO PARAFII

programu koncertów muzyki klasycznej w na-
szym kościele. Wymienić tutaj należy kilka skła-
dowych, które miały na to wpływ: 

• Lunch Time Concerts – od październi-
ka ubiegłego roku (2022) w każdą śro-
dę (za wyjątkiem przerwy wakacyjnej) 

na pytania, ale rozmowy to również słuchanie, 
a czasem przede wszystkim słuchanie. Dwie czy 
trzy osoby przyszły do kościoła, by porozmawiać 
o trudnych doświadczeniach – uzależnieniu, po-
rzuceniu, samotności. W tych przypadkach dora-
dzałam rozmowę z księdzem i wskazałam drogę 
do kancelarii – mówi Ilona Szajkowska. – Naj-
bardziej wzruszająca była króciutka rozmowa 
z 11-letnią Ukrainką. Dziewczynka po modlitwie 
powiedziała, że nigdzie jeszcze nie zaznała takie-
go spokoju jak tutaj. Zdarza się również, że nasi 
goście wyraźnie unikają kontaktu, nawet wzroko-
wego. I to też szanujemy.

Kto do nas przychodzi
Naszych gości można podzielić na kilka grup. 

Pierwsza to osoby, które chcą się pomodlić. Nie 
jest ich dużo, ale w każdym tygodniu kilka osób 
trwa dłuższą chwilę na modlitwie. Duża grupa, 
zwłaszcza latem, to turyści zwiedzający Warsza-
wę z przewodnikiem turystycznym i planem mia-
sta w dłoni. Nasz kościół to jeden z punktów do 
odwiedzenia w stolicy. Przychodzą również gru-
py zorganizowane, z opiekunem.

Wielu z odwiedzających to przechodnie, któ-
rzy wchodzą do kościoła spontanicznie. Zobaczy-
li krzyż, atrakcyjną fasadę, otwarte drzwi, plakaty 
na tzw. potykaczach. Wielu z nich dziękuje za to, 
że kościół jest dla nich otwarty.

Nasi goście tworzą wielokulturową mozaikę. 
Odwiedzają nas turyści z całego świata – USA, 
Australii, Skandynawii, Niemiec, Ukrainy, Gruzji, 

Armenii, Francji, Włoch, Litwy, Estonii. Niektórzy 
z nich to polscy emigranci z lat 80. lub dzieci emi-
grantów poprzednich fal.

Oglądanie, czytanie i... śpiewanie
Z okazji Nocy Muzeów na parterze kościoła 

można było obejrzeć wystawę „Pamiętaj, jeste-
śmy”. Plansze zostały i od tego czasu nasi goście 
dłużej przebywają w kościele, staranniej przy-
glądają się wnętrzu. Wystawa cieszy się dużym 
zainteresowaniem młodszych i starszych, roda-
ków i cudzoziemców. Zdjęcia ilustrujące naszą 
historię w Warszawie przyciągają uwagę i są pre-
tekstem do zadawania różnych pytań osobom 
dyżurującym. Zwiedzanie ułatwiają też ulotki 
w trzech językach (polskim, angielskim, niemie-
ckim) oraz audioguide, czyli aplikacja do pobra-
nia na telefon (w języku polskim i angielskim). 

Zdarza się też, że osoby z wykształceniem 
i przygotowaniem muzycznym proszą o moż-
liwość zaśpiewania pod kopułą. Przeczytali 
o wspaniałej akustyce? A może widząc kopułę 
i organy czują, że śpiew zabrzmi tu wspaniale.

Trochę statystyki
W ostatnich miesiącach kościół Świętej Trójcy 

odwiedziło:
• 1455 osób w kwietniu,
• 1367 osoby w maju,
• 1583 osoby w czerwcu,
• 1804 osoby w lipcu,
• 1898 osób w sierpniu.

Ilona Szajkowska
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NOWA KSIĄŻKA O BISKUPIE JULIUSZU BURSCHEM

Pod koniec września na-
kładem Wydawnictwa 
Naukowego Scholar uka-
zała się nowa książka 
pod redakcją Aleksandra 
Łupienki „Juliusz Burs-
che – myśli, działalność 

i dziedzictwo”. W pierwszej części książka zawie-
ra teksty Juliusza Burschego . W dalszej części 
znajdujemy artykuły, które powstały przy okazji 
uroczystości lub sesji wspomnieniowych a tak-
że rozdziały napisane przez członków rodziny 
Biskupa. Książka jest do nabycia w księgarniach 
lub drogą internetową.

punktualnie o godz. 12:00 w kościele 
Św. Trójcy wysłuchać można półgodzin-
nego koncertu. Obecna edycja trwająca 
od września do grudnia 2023 r. cieszy 
się niesłabnącym zainteresowaniem 
publiczności. Cieszy również także fakt, 
że wydarzenie to staje się rozpoznawal-
ne na organowej mapie Polski. Podczas 
obecnej edycji gościmy w naszym koś-
ciele organistów z Poznania, Krakowa, 
Warszawy,  Katowic, Bydgoszczy oraz Ło-
dzi. Cieszymy się także, że wielu młodych 
artystów chce do nas wracać i ponownie 
koncertować  w ramach wspomnianego 
cyklu. 

• Summer Evening Concerts 2023 – dzięki 
współpracy parafii z Radą i Zarządem 
Dzielnicy Śródmieście m. st. Warszawy 
możliwe było zorganizowanie wakacyj-
nego cyklu składającego się z czterech 
koncertów. Co dwa tygodnie w piątkowe 
wieczory kościół Św. Trójcy wypełniało 
liczne grono miłośników muzyki orga-
nowej. Wykonawcami koncertów byli: 
Andrew Canning – organista katedry 
ewangelickiej w Uppsali (Szwecja); Ja-
kub Sawicki – drugi organista katedry 
ewangelickiej w Berlinie (Niemcy); prof. 
Bogusław Grabowski – organista kościo-
ła Mariackiego w Gdańsku oraz profesor 

tamtejszej Akademii Muzycznej; Damian 
Skowroński oraz Roman Szlaużys – orga-
niści kościoła ewangelicko-augsburskie-
go Św. Trójcy w Warszawie. Na każdym 
koncercie usłyszeć można było całko-
wicie odmienny repertuar, a także zróż-
nicowane spojrzenie wykonawców na 
prezentację brzmienia naszych organów 
oraz na niebanalną akustykę wnętrza. 
Bardzo duże zainteresowanie koncertami 
pokazuje celowość organizowania tego 
typu przedsięwzięć w naszym kościele. 
Nieprawdą jest, że centrum stolicy jest 
już zbytnio nasycone muzyką organową 
i tego typu imprezami – stwierdzić chyba 
należy, że jakość obroniła się sama.

• Koncert „Bach i nie tylko” odbył się 
w czerwcu 2023 r., a wykonawcami byli 
organiści kościoła Św. Trójcy. Wydarze-
nie to również było współorganizowane 
z Radą i Zarządem Dzielnicy Śródmieście 
m. st. Warszawy. Z założenia odbiorcami 
wydarzenia mieli być w głównej mierze 
seniorzy zamieszkujący śródmieście War-
szawy, a idea koncertu skupiać się miała 
na edukacji kulturalnej. Z tego względu 
w programie koncertu znalazły się m.in. 
najbardziej znane kompozycje z kanonu 
literatury organowej.

Damian Skowroński



 

WAŻNE ADRESY I TELEFONY  
Parafia Ewangelicko-Augsburska Świętej Trójcy: 

ul. Kredytowa 4, 00-062 Warszawa
 22-556-46-60,

Adres internetowy: www.trojca.waw.pl 
e-mail: warszawa-trojca@luteranie.pl

konto bankowe: Nr 48 1020 1156 0000 7802 0056 1654 

kancelaria parafialna czynna:  
poniedziałek-czwartek w godz. 900-1800

w niedziele: w godz. 1000-1030 i 1200-1300

 (w piątki i soboty kancelaria jest nieczynna) 
Kościół Świętej Trójcy, pl. Małachowskiego 1:   

nabożeństwa w każdą niedzielę o godz. 1030 i 1900 

Cmentarz Ewangelicko-Augsburski: 
ul. Młynarska 54/58, 01-171 Warszawa,  22-632-10-14

e-mail: warszawa-cmentarz@luteranie.pl
Kancelaria cmentarna czynna z wyjątkiem sobót i niedziel: 

w godz. 1000-1600

LUX MED TABITA  
Niepubliczny Zakład Opiekuńczo-Leczniczy 

ul. Długa 43, 05-510 Konstancin-Jeziorna,
faks: 22-737-64-56, 

sekretariat (czynny g. 800-1500)  22-737-64-00  
recepcja (czynna całą dobę):  22-737-64-04  

Konto bankowe: Nr 73 1020 1169 0000 8102 0076 3466 
e-mail: tabita@luxmed.pl

Kaplica „Tabita”, Konstancin-Jeziorna, ul. Długa 43:  nabożeństwa w każdą niedzielę o godz. 1100 

Kościół Objawienia Pańskiego Warszawa-Włochy: 
ul. Cietrzewia 22, 02-492 Warszawa,  22-863-77-86

Nabożeństwa w każdą niedzielę o godz. 1000

 

Parafia Ewangelicko-Augsburska 
Wniebowstąpienia Pańskiego 

ul. Puławska 2A; 02-566 Warszawa; /fax 22-849-77-05
Adres internetowy: www.luteranie.pl/warszawa-pulawska

e-mail: pulawska@luteranie.pl
Kościół Wniebowstąpienia Pańskiego, ul. Puławska 2: nabożeństwa w każdą niedzielę o godz. 1000
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